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I RASTEMO POD TITOVO ZASTAVO 
Več kot 200 tisoč slovenskih pio

nirjev, med njimi tudi 7800 mladih 
ir ptujske občine je v ponedeljek, 
29. septembra proslavilo svoj 
praznik. Ze dopoldan so se zbrali 
na letnih delovnih konferencah na 
katerih so se dogovorili o progra
mih celoletne aktivnosti in j ih raz
delili na vseh deset šolskih mesecev. 
Poleg tega so pripravili Še prisrčne 
kulturne programe, športna sreča
nja in krajše izlete za najmlajše. 
Letos se pionirji vključujejo tudi v 
jugoslovanske pionirske igre, ki 
b o d o p o t e k a l e pod ges lom 
R A S T E M O P O D T I T O V O 
ZASTAVO. 

V Ptuju je bila v ponedeljek v 
domu Franca Krambergerja osred
nja občinska slovesnost ob dnevu 
jugoslovanskih pionirjev, ki so se je 
udeležili delegati vseh osnovnih šol 
ptujske občine. Predstavnikom ob
činskega družbenopolitičnega živ
ljenja so spregovorili o svojem delu 
in nalogah, ki jih čakajo v teni 
šolskem letu, ki ga mladi po vsej 
Jugoslaviji prvič začenjajo brez 
njihovega ljubljenega vzornika in 
prijatelja — tovariša Ti ta . 

mš S slovesnosti ob Dnevu pionirjev v osnovni šoli Franja Žgeča v Dornavi. (foto: mš) 

S SKUPNE SEJE ZBOROV SO 0RM02 

Ormoško gospodarstvo v prvem polletju uspešno 
Na tKJdlaei Dodatkov periodičnih 

obračunov za prvih šest mesecev 
letošnjega leta je moč ugotoviti, da 
je bilo ormoško gospodarstvo v 
tem obdobju uspešno, čeprav so se 
pogoji gospodarjenja znatno zao
strili. Vse T O Z D v ormoški občini 
so polletje zaključile pozitivno, 
ponašajo se z višjo ekonomičnos

tjo, porabljena sredstva so manjša 
pa tudi vse oblike porabe kažejo 
tendenco upadanja . Osebni doho
dek je rastel počasneje, kot bi sicer 
lahko, b ru to osebni dohodki so se 
povečali za 24 odstotkov, dohodek 
v povprečju pa je višji kar za 37 
odstotkov, največji uspeh na tem 
področju beleži industrija, kjer se 

je dohodek povečal kar za 53 od
stotkov. Delitvena razmerja so bila 
dosledno upoštevana, prekoračitve 
so minimalne in skoraj niso vredne 
omembe. 

Vsi ti podatki so vspodbudni , 
upoštevati pa je pot rebno da so 
delno tudi rezultati zalog materiala 
po nižjih cenah, zato je j asno , da 

pokazatelji gospodarjenja v dru
gem polletju ne bodo tako ugodni . 
Razen tega bi bili ugodni rezultati 
lahko varljivi, če ne bi omenili te
žav, s katerimi se srečujejo posa
mezne T O Z D , ki pa bodo poslo
vno leto gotovo zaključile z izgu
bo. Gre za T O Z D Vinogradništvo 
v sestavi Kmetijskega kombina ta , 
ki se ubada z že znanimi težavami, 
težave se pojavljajo v T O Z D Kme
tijstvo, predvsem zaradi visoke 
prispevne stopnje od pogodbenega 
dela, razen tega pa so nastali stro
ški zaradi nepredvidenih del (oko-
pavanje s ladkorne pese) in t ako 
dalje. T O Z D Gostinstvo pesti iz
pad dohodka zaradi gradnje novih 
hotelskih zmogljivosti, dela pa sto 
ovirala normalno _ pos lovanj i -
obstoječega objekta . T o je bistvo-
osrednje točke dnevnega reda za
dnje skupne seje vseh treh zborov 
SO O r m o ž . ^ 

V nadaljevanju je tekla razprava 
o osnutku dogovora o skupnih te
meljih plana udeležencev za razdo
bje 1981-85 na območju skupnosti 
podravskih občin. Na ta osnutek 
so bile dane številne pr ipombe, saj 
je naletel na velik odziv tako v 
združenem delu, precej p r ipomb 
pa je bilo tudi s strani izvršnega 
sveta. 

Delegati vseh treh zborov so nato 
s ploskaniem podprli sklep, da 

Eodelijo osnovni šoli narodnega 
eroja Jožeta Kerenčiča Miklavž 

— podružnici Kog plaketo O r m o 
ža. Plaketo so podelili na sobotni 
slovesnosti ob 200-letnici omenjene 
šole. j B 

7. oktober-
^ Jan topništva^ N 

Enote artiljerije Jugoslovanske ljudske a rmade pro
slavljajo 7. ok tobra svoj praznik. 

Do prve organizirane artilerijske enote NOV Jugo
slavije je prišlo v borbah za osvoboditev Cačka . Borci 
Čačanskega odreda so namreč 1. ok tobra 1941 skupaj 
z borci Kragujevačkega odreda vkorakali v Cačak in 
našli štiri 75 mm topove ter še istega dne formirali 
prvo artiljerijsko baterijo. Nekoliko kasneje je bate
rija uspešno obstreljevala letališče v Kraljevu. Ena od 
prvih ustreljenih granat je uničila letalo, vso letališče 
pa je ostalo močno poškodovano , t ako , da ga Nemci 
niso več uporabljali . T o je bilo 7. ok tobra 1941 in ta 
dan so si naši topničarji izbrali za svoj praznik. 

Vsem pripadnikom topniških enot, še posebej 
pripadnikom ptujske garnizije, ob njihovem prazniku 
iestitamo! 

F o t o : M . Ozmec 

Gorice SO oživele 

v teh dneh so v Slovenskih goricah in Halozah že začeli s trganjem 
, ^tlja, prešanjem in pitjem mošta. Gorice soožive?e. Ne ie v času trga-
1̂ *̂' tudi po njej je v vinogradih živahno, pesem klopotcev motijo trgači, 

^ pozno v noč proslavljajo to veselo opravilo. Vse sorte pa še vedno 
L ^ primerne za trganje in bo potrebno upoštevati navodila kmetijskih 
^^Pektorjev občin Ormož in Ptuj. N . Kotar 

USPELA V A J A 
V PERUTNINI 

Delavci ptujske Perutnine so na pred kra tk im izvedeni vaji enot in 
štabov CZ dokazali , da so dobro pripravljeni, usposobljeni in opremljeni 
za še tako zahtevne naloge. Več o tem lahko preberete na strani 12. 

..Letalski napad" na tovarno krmil (foto L. C.) 

KAKO BOMO 
GOSPODARILI? 

Prav t e m u vprašan ju b o d o k o m u n i s t i n a seji obč inske k o n f e r e n c e , 
ki bo p r e d v i d o m a 8. o k t o b r a , n a m e n i l i na jvečjo pozornos t . T a k o so 
sklenili člani p tu jskega o b č i n s k e g a komi t e j a n a seji prejšnji če t r tek . 
J a v n a r a z p r a v a o p lansk ih d o k u m e n t i h za nas ledn je s r e d n j e r o č n o 
o b d o b j e m o r a izkristal izirat i p r io r i t e tne razvo jne s t ra teške g o s p o d a r 
ske usmer i tve . O s n u t e k d o g o v o r a o temel j ih d r u ž b e n e g a p l a n a o b č i n e 
za o b d o b j e 1981—-1985 j e v prevel iki mer i sp isek želja, z a t o j e p o t r e b 
no v procesu uskla jevanja postor i t i mar s ika j . 

P o a n t a r azp rave na seji obč in ske k o n f e r e n c e Z K m o r a biti V 
poeno ten ju stališč č l anov zveze k o m u n i s t o v d o širših d r u ž b e n i h 
interesov, ki m o r a j o — in so e d i n o up rav i čen i — najti svoje m e s t o v 
tako p o m e m b n e m in od loču jočem d o k u m e n t u . V o s n u t k u d o g o v o r a j e 
vse p r e m a l o p r i so tno povezovan je g o s p o d a r s t v a v obč in i , regiji in š i rše . 
P r e m a l o pozornos t i s m o n a m e n i l i tud i d e l o v n i m o rgan izac i j am, ki 
imajo sedež izven obč insk ih meja in p o d o b n o . , 

Č lan i komi t e j a so meni l i , d a k o n f e r e n c a v r azp rav i n e s m e zait i v 
zagovar janje de ln ih in teresov. N a s p r o t n o . D o s e d a n j e r a z p r a v e so 
pokaza l e , d a j e bi lo na jveč p o v e d a n e g a in r a č u n in te resn ih s k u p n o s t i 
d r u ž b e n i h de javnos t i in m a t e r i a l n e p ro izvodn je . O b vseh r a z p r a v a h p a 
p o z a b l j a m o na g o s p o d a r s t v o o z i r o m a m u ne p o s v e č a m o p r a v e p o z o r 
nosti , č e p r a v b o d o l a h k o in t e re sne s k u p n o s t i u resn ičeva e svoje p r o 
g r a m e le na pod lag i v g o s p o d a r s t v u us tva r j enega d o h o d k a . Z a t o se j e 
p o t r e b n o dogovor i t i , k a k o b o m o ustvarjal i d o h o d e k , kje so za to 
p o d a n e najbol jše možnos t i in kje j ih še n i s m o izkoristi l i , p o t e m šele o 
tem, k a k o b o m o ta d o h o d e k trosili . 

P o s e b n a d e l o v n a s k u p i n a b o p r ip rav i l a g r a d i v o za sejo k o n f e r e n 
ce, še prej p a b o d o o n jem spregovor i l i č lan i komi te j a . Pri p r i p r a v i 
g rad iva si b o p o m a g a l a z zakl jučki d e l o v n i h skup in , k i so o b i s k a l e 
temel jne organizac i je in k ra j evne s k u p n o s t i v obč in i ter z že obs to ječ i 
m i gradiv i . Stal išča, spre je ta n a seji o b č i n s k e k o n f e r e n c e , p a b o d o 
vodi lo za nada l jn jo r a z p r a v o , ki bi j o naj zaključil i s s k u p n o sejo O K 
S Z D L i n O S Z S S P t u j . N . D . 

Seje zborov občinske 
skupščine 

Pred delegati zborov ptujske občinske skupščine je 31 . seja. Tudi tokra t 
se bodo sestali na ločenih sejah, družbenopoli t ični zbor 16. ok tob ra , osta
la zbora pa 17. oktobra . M o l drugim b o d o delegati obravnaval i informa
ciji o tekočih gospodarskih gibanjih v prvem polletju tega leta in o izpla
čilu osebnih dohodkov v občini za isto obdobje . 

Delegati vseh treh zborov b o d o odločali o sprejemu sprememb in 
dopolnitev resoluci je .o politiki uresničevanja družbenega plana občine 
Ptuj za to srednjeročno obdobje in sprejemali p rogram dela zborov za 
zadnje trimesečje tega leta. 

Zbor krajevnih skupnosti in zbor združenega-dela imata nekol iko bolj -
obsežen dnevni red — kar 17 točk. Poleg omenjenih, b o d o obravnaval i še 
predlog dogovora o organizirani proizvodnji in preskrbi prebivalstva Ma- . 
ribora in gravitacijskega območja s kmeti jsko živilskimi proizvodi , pred
log dogovora o sofinanciranju izgradnje cestnega omrežja na območju 
mesta Ptu j v desetletnem obdobju in osnutek dogovora o pospeševanju 
razvoja drobnega gospodarstva v občini za naslednjih pet let. Na dne
vnem redu pa je še nekaj predlogov in osnutkov odlokov ter volitve in 
imenovanja. Kot običajno, bodo delegati tudi na 31 . sejah posredoval i 
delegatska vprašanja. N . D . 

J A V N A RAZPRAVA 0 PLANSKIH DOKUMENTIH 

POUDARITI 
IN UPOŠTEVATI 

Smo sredi razprave o osnutkih dokumentov , ki začrtujejo pot našega 
razvoja za naslednje petletno obdobje . Gre za osnutke družbenih dogo
vorov o temeljih plana razvoja občin, regije in republike, za celo vrsto 
osnutkov samoupravnih sporazumov o temeljih plana občinskih, regio
nalnih in republiških samoupravnih interesnih skupnosti družbenih deja
vnosti in materialne proizvodnje, in končno — gre za osnutke planov 
razvoja posameznih krajevnih skupnost i in celotnega združenega dela od 
temeljnih organizacij navzgor. Te razprave mora jo biti končane do 15. 
oktobra , saj mora ostati nekaj časa za uskladitev in pr ipravo predlogov. 

Ze dosedanje razprave kažejo, da so naše pot rebe , zahteve in želje • 
mnogo večje kot je zapisano v posameznih osnutkih dokumentov . O b tem 
se moramo zavedati, da b o marsikatera p lanska naloga, zapisana v osnu
tkih, morala pasti , ker ne bo mater ia lno pokr i ta . Iz tega m o r a m o v javni 
razpravi predvsem izhajati, to poudar ja t i in upoštevati . 

Predvsem se m o r a m o zavedati, da vsi predloženi osnutki p rogramov 
temeljijo na predpostavki , da b o družbeni proizvod raste! v SRS letno za 
4 odstotke, v ptujski občini pa za okoli 5,7 ods to tka . Zadnje napovedi pa 
govore o tem, da bo rast družbenega proizvoda v republiki le za okoli 3,5, 
v ptujski občini pa za okoli 4,5 ods to tka letno. Ta predvidevanja so stvar-
nejša, saj temeljijo na spremenjenih, ustalitvenih pogojih gospodarjenja. 
To bo prav gotovo vplivalo na delavce v združenem delu, ko b o d o oce
njevali, koliko dohodka bodo lahko namenili za posamezne dejavnosti . 
Temu ustrezno b o treba skrčiti tudi vsebino p rogramov, ker zanje ne bo 
sredstev. 

Upoštevati je treba, da je samoupravno družbeno načrtovanje pri nas 
Se prakt ično v povojih, iz njih pa vse bolj izstopajo stvarni interesi zdru
ženega dela, ki se spopadajo z našo dosedanjo prakso in navadami , pa 
tudi tako ali drugače pridobljenimi pravicami iz preteklosti . Z uveljavlja
njem doslednega delovanja gospodarskih zakoni tost i , je treba zagotoviti 
hitrejši in odločnejši razvoj socialističnega samoupravl janja . V skladu s 
tem_pregledati in uravnavati lastno prakso in obnašanje na vseh ravneh. 

V programih za naslednjih pet let m o r a m o odločno podpret i p redno
stne naložbe, ki so na našem območju , posebej pa še v ptujski občini prav 
gotovo kmetijstvo in d robno gospodars tvo, pa tudi proizvodnja in pre
delava aluminija ter razvoj tur izma. 

FF 
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Cene, turizem, 
podtalnica 

v s r edo 24. s e p t e m b r a j e bila 127. seja Izvršnega sveta S O Ptuj, na 
kater i so člani o b r a v n a v a l i dvanajs t točk d n e v n e g a reda . 

V zvezi s s p r e m e m b a m i resolucije o poli t iki u resn ičevanja d r u ž b e n e g a 
p l ana SR Sloveni je za o b d o b j e 1979 — 1980 v letu 1980 ter p l ana S F R 
Jugoslavi je j e bil v S R S sp remen jen tudi d r u ž b e n i d o g o v o r o izvajanju 
pol i t ike cen p ro izvodov in stori tev v letu 1980. T e m s p r e m e m b a m j e 
p o t r e b n o pr i lagodi t i tudi občinski p r o g r a m . Možen okvir rasti cen 
s tor i tev se je dvigni l od 12 na 18 %. G l e d e na to se b o d o cene p o s a m e z n i h 
vrst s tori tev v letu 1980 v povpreč ju dvigni le pri s t ana r inah za 32,8 %, 
n a j e m n i n a h za 4,2 %, ob r tn ih s tor i tvah m e d 2,2 in 21,2 %, k o m u n a l n i h 
s tor i tvah m e d 11,2 in 17,5%, s tor i tvah socia ln ih zavodov za 19%inos ta l ih 
s tor i tvah m e d 10 in 30 %. Najvišji poras t o p a ž a m o pri s tanar in i , kjer .so 
se cene s 1. o k t o b r o m 1980 dv ign i le za 25 %, za to j e p o t r e b n o d o s l e d n o 
uveljavljati p o m o č soc ia lno o g r o ž e n i m s t anova l cem. 

Izvršni svet j e sprejel tudi o snu tek s e z n a m a p ro izvodov in stori tev, 
kater ih d r u ž b e n a kon t ro l a cen bi bila v obč insk i pris tojnost i . S e z n a m 
za jema področ je indust r i je in ruda r s tva , g r adben i š tva , p r o m e t a in zvez, 
t rgovine , gos t ins tva in t u r i zma , obr t i in o s e b n i h stori tev, s t anovan j sko-
k o m u n a l n e de javnos t i , financ, t ehn ičn ih in pos lovnih stori tev, izobra
ževanja , k u l t u r e in in formaci j ter z d r a v s t v e n e g a in soc ia lnega vars tva . 

Pospešit i razvoj turističnega gospodarstva (foto M . Ozmec) 

G l e d e us tanov i tve skupnos t i za c e n e j e Izvršni svet mnen j a , da bi naj 
t aka s k u p n o s t bi la na nivoju p o d r a v s k i h obč in , s č e m e r se ne strinjajo v 
obč in i M a r i b o r . Z a t o IS SO Ptuj poz iva d ružbeno -po l i t i čne organizaci je 
p o d r a v s k e regije, da izpeljejo ak t ivnos t i za us tanov i tev te m e d o b č i n s k e 
skupnos t i . 

O b o b r a v n a v i o s n u t k a s a m o u p r ; vnega s p o r a z u m a o temelj ih p l a n a 
s a m o u p r a v n e in te resne skupnos t i za g o z d a r s t v o m a r i b o r s k e g a goz
d n o g o s p o d a r s k e g a o b m o č j a za o b d o b j e 1981 — 1985 so člani izvršnega 
sveta bili mnen j a , d a j e o snu t ek nače len , ne opredel ju je n a l o g p o d p i 
snikov, n a l o g e niso op rede l j ene p o o b č i n a h in nosilcih, niso p ros to r sko 
o p r e d e l j e n e in tudi c e n a izvajalcev ni n a k a z a n a . Z a r a d i p o m a n j k a n j a : 
energi je j e p o t r e b n o v s p o r a z u m u posvet i t i večjo pozornos t za j eman ju 
d rv iz z a s e b n e g a sektorja v b l a g o v n o p ro izvodnjo . 

K a r tri točke d n e v n e g a r eda so bile n a m e n j e n e t u r i zmu v severni 
Sloveniji . G o v o r a j e bi lo o tezah za d r u ž b e n i d o g o v o r o uk rep ih za 
pospeševan je razvoja tur is t ičnega g o s p o d a r s t v a severne Slovenije v 
o b d o b j u 1981—1985, o usklajevanju p l a n o v razvoja tur is t ičnega go
spoda r s tva s e v e r n e Slovenije v istem o b d o b j u ter o o s n u t k u s a m o 
u p r a v n e g a s p o r a z u m a o us tanovi tv i pos lovne skupnos t i tur is t ičnega 
gospoda r s tva severne Slovenije . 

D r u ž b e n i d o g o v o r daje p r e d n o s t nas ledn j im zvrs tem tur izma: zd ra 
vil iško z d r a v s t v e n e m u , g o r s k e m u , p o s l o v n e m u , t r a n z i t n e m u , k o n g r e 
s n e m u , i z l e tn i škemu in š p o r t n o r e k r e a t i v n e m u ter t u r i zmu na vasi. 
Izvršni svet j e bil m n e n j a , d a j e p o t r e b n o tako kot pri go r skem tu r i zmu 
tudi pri os ta l ih zvrsteh opredel i t i , kjer j ih b o m o razvijali . Sicer pa so č lani 
izvršnega sveta soglašal i , da so teze za d o g o v o r osnova za o snu tek . 
O s n o v n i cilji p o s p e š e n e g a razvoja tur is t ičnega gospoda r s tva severne 

Nadomest i la za boljšo preskrbo z mesom (foto I. Ciani) 

Sloveni je so v p o m e m b n e j š e m deležu tur i s t ičnega gospodar s tva p o 
s a m e z n i h obč in , h i t re jšem g o s p o d a r s k e m in soc ia lnem razvoju. (xipi-
ranju novih de lovn ih mest , us tvar janju večje dev izne realizacije kot 
p o m e m b n e g a d r u ž b e n o e k o n o m s k e g a cilja Slovenije za nas lednje 
s r e d n j e r o č n o o b d o b j e ter v n u d e n j u pogojev hi trejšega razvoja po
m e m b n i h turis t ičnih zvrsti. 

Ko t pos led ica a k u m u l a c i j e h i d r o e l e k t r a r n e S D — 2 se je v o b m o č j u 
le-te m o č n o dvigni la pod ta ln i ca , k i j e v n o v e m b r u 1979 povzroči la vel iko 
škode v s tanovanjsk ih h išah, pop lav l j ene pa so bile tudi p o s a m e z n e 
z g r a d b e v indus t r i j skem p rede lu mes ta . K e r Dravske e l ek t r a rne M a r i b o r 
še niso oprav i l e vseh del za znižanje g l ad ine pod ta ln ice , j ih izvršni svet 
opozar ja , da glede na možnos t p o n o v n e g a dv iga p o d t a l n e v o d e takoj 
pr ične jo z i zvedben imi deli za celovi to in t ra jno izboljšavo stanja na 
p r i z a d e t e m o b m o č j u ter dopo ln i jo d r e n a ž n i načr t . Po oprav l jen ih del ih 
j e p o t r e b n o ocenit i nas t a lo š k o d o na z g r a d b a h in se s p o r a z u m e t i o 
o d š k o d n i n i . 

V s e p t e m b r u tega leta j e IS SR Slovenije sprejel od lok o novih c e n a h 
( d r o b n o p r o d a j n i h ) za meso . I s točasno j e določil nadomes t i l a za sveže 
meso m l a d i h p i t an ih krav m mesna t ih prašičev. O d l o k zagotavl ja po
lovico v rednos t i nadomes t i l iz s reds tev repub l i škega p r o r a č u n a in sk lada 
Živ inore jske pos lovne skupnos t i Slovenije , d r u g o polovico pa mora jo 

zagotovi t i o b č i n e za p o r a b o svežega mesa v prodaj i na d r o b n o na svojem , 
o b m o č j u . Z a t o izvršni svet S O Ptuj p r ed l aga SIS ?^ pospeševan je 
kmet i js tva o b č i n e Ptuj . d a iz svojih sredstev zagotovi 950.000 d in za 
n a d o m e s t i l a za sveže meso m l a d e g a p i t anega g o v e d a in mesna t i h pra
šičev. 

L 

Hala pripravljena za rušenje Trenutek eksplozije - uspešno delo Geološkega inštituta 
iz Ljubljane 

Razvoj železnišicih delavnic v Ptuju 
v Centralnih delavnicah — T O Z D za 

vzdrževanje voz Ptuj (felezniške delavnice) že 
od 1. avgusta delajo delavci G P Gradiš — 
TOZD Gradnje . 

Na prostoru, leta 1978 pogorele hale — 
pleskarne, bo zrasla hala za vzdrževanje gibnih 
prodstavkov, ob njej pa bo adapt i ran še sani
tarni del. Hala bo imela 2000 kvadratnih me
trov delovne površine v njej pa bo tehnološki 
proces vsklajen z moderno tehnologijo. 

Hala in sanitarni objekt bosta velika pridobi- , 

tev za delavca, predvsem za tiste, ki še sedaj 
delajo v zelo slabih pogojih. Vendar problem 
slabih delovnih pogojev za vse ne bo rešen. 
Skupina za tekoča popravila b o še naprej delala 
na prostem ob vsakem vremenu. 

Z izgradnjo tega objekta se bo začel izvajati 
plan razvoja za srednjeročno obdobje 81-85. 

Finančna sredstva so zagotovljena iz združe
nih sredstev SOZD Z G Ljubljana za 
modernizacijo železnic. Vrednost objekta znaša 
500 milijonov din. Kajti samo tako , s poso

dabljanjem in širjenjem obstoječih kapacitet, 
bo lahko vzdrževalna dejavnost kvalitetno in 
hitro opravljala svoje delo v korist železniškega 
prometa in celotne družbe. 

Večina delavcev je pokazala dobro voljo in 
interes, da se j im pogoji dela izboljšajo. V ta 
namen so opravili 1000 ur prostovoljnega dela 
pri pripravi terena za gradnjo in selitev sanita
rij v začasne prostore. S tem so delavci pri
spevali delež k stabilizaciji našega gospodarstva. 

Miran Skoki 

27. september - svetovni dan turizma 
Generalna skupščina Svetovne turistične 

organizacije (VVorld Tourism Oreanisat ion — 
WTO) je na lanskem septemberskem zasedanju 
v Termolinosu sklenila, da bo 27. september 
odslej proglašen kot svetovni dan turizma, 27. 
september je namreč dan, ko je bilo W T O ura
dno ustanovljena. Generalna skupščina W T O 
je priporočila, naj bodo svečanosti o b Sveto
vnem dnevu turizma v letu 1980 posvečene 
prispevku turizma k ohranitvi kuhurne krajine, 
k ohranitvi miru na svetu in širjenju medse
bojnega razumevanja, leta 1981 pa naj bi bil 
moto Svetovnega dne turizma naslednji: Turi
zem in življenske kvalitete. 

V svetovno turistično organizacijo so trenu
tno včlanjene 102 države, med njimi tudi 
Jugoslavija. 

V občini Ptuj razvoj turistično gostinske 
dejavnosti zaostaja za splošnim družbenim in 
gospodarskim razvojem. Kljub turističnim 
atraktivnostim našega področja, ki jo nudijo 
geografska lega, naravne lepote in kul turno
zgodovinska dediščina, so razvojne možnosti še 
vedno slabo izkoriščene. 

Da je temu tako, najdemo vzroke v dosedanji 
nedifiniranosti nosilcev turistične ponudbe , v 
premajhnem poslovnem sodelovanju z vsemi 
dejavniki, ki so posredno povezani s turistični
mi dejavnostmi, ter v prepočasni realizaciji 
oziroma nerealizaciji programov in projektov, 
ki so bili izdelani za razvoj turizma. Posledica 
teh vzrokov je bila nekompletna turistična 
ponudba , saj so se posamezni turistični dejavni
ki vključevali v ponudbo le občasno in 
razdrobljeno. 

V smernicah za pripravo družbenega plana za 
obdobje 1981-1985 je turizmu dan večji 
ekonomski in družbeni pomen kot dosedaj . Se 
vedno pa je premalo povdarjeno na katere go
spodarske dejavnosti ima turizem posredne 
pozitivne učinke. Mnogi namreč pojem turizma 

še vedno enačijo s po jmom gostinstva in so 
mnenja, da le to absorbira ves ustvarjalni doho
dek, preprosto rečeno, da ima le gostinstvo ko
risti od razvoja turističnih dejavnosti. 

Iz naslednjih funkcij turizma lahko razbere
mo v katerih področjih in gospodarskih 
dejavnostih se kažejo pozitivni učinki turizma. 

Funkcije turizma delimo na neekonomske in 
ekonomske. Neekonomske funkcije so tisti 
pozitivni učinki turizma, ki se pojavljajo na 
neekonomskem področju kot posledica objekti
vne zakonitosti ter premišljene politike razvoja 
turizma. 

Med neekonomske funkcije spadajo: 
— rekreacijska funkcija ki se kaže v re

generaciji fizičnih in psihičnih delovnih sposo
bnostih; 

— zdravstvena funcija v področju preventive, 
kurative in utrjevanja zdravja; 

— kulturna funkcija v spoznavanju zgodovi
ne in kulture narodov; 

— prosvetna funkcija v rednem in drugem 
izobraževanju. 

V receptivnih področjih in mestih turizem po
spešuje komuna lno ureditev, izboljšanje 
higijenskega s tandarda, pospešuje aktiviranje, 
obnovo in skrb za kulturne spomenike, zaščito 
okolja idr. 

Ekonomske funkcije so tisti vplivi turizma, ki. 
so usmerjeni na izrazito ekonomske cilje in j ih 
družba zavestno pospešuje zaradi razvoja na
rodnega gospodarstva. 

M U L T I P L I K A T I V N A F U N K C I J A T U R I Z M A 

Bistvo je v večkratnem obračanju ali cirkula
ciji sredstev ustvarjenih v turističnih dejavno
stih. Multipikativni efekt se pojavlja pri vseh 
proizvodnih in potresnih dejavnostih. Prva 
transakcija se izvrši v okviru turizma, druga pa 
tako, da imajo prejemke v glavnem neturistične 

dejavnosti , ki oskrbujejo turistično gospodarst
vo v ožjem smislu (industrija, kmetijstvo, grad
beništvo . . .) 

INDUKTIVNA F U N K C I J A 

Pomen te funkcije je v tem, da se z večkrat
nim obračanjem enkratno ustvarjenega dohod
ka sproži vrsta drugih gospodarskih dejavnosd 
in inducira formiranje novega dohodka . 

KONVERZIJSKA F U N K C I J A 

Kaže se v konverziranju (spreminjanju) ne-
ekonomskih kategorij v gospodarske resurse, 
oziroma v faktorje gospdarskih dejavnosti . 
Turizem torej nematerialne dobrine spreminja v 
vir dohodka , (npr. klima, reliev) 

F U N K C I J A ZAPOSLOV.ANJA 

Za turizem je značilno, da se razvija hitreje 
kot ostali družbenoekonomski pojavi (prosveta, 
mednarodna trgovina, gospodarske dejavnosti) . 
Ker se turizem hitreje razvija, se intenzivneje 
razvija tudi zaposlovanje. 

Zaposlovanje v turizmu ima socialno funkci
jo , ker absorbira viške delovne sile, funkci ja ' 
zaposlovanja se ne izraža samo v zaposlovanju 
v turizmu, ampak se zaradi tur izma ljudje 
zaposlijo tudi v drugih panogah . 

Turizem ima tudi izredno pomembno funkci
jo stabilizacije blagovno denarnih odnosov, ter 
funkcijo razvoja na nerazvitih področjih. 

Kljub kratkim definicijam funkcij tur izma 
upamo, da se iz njih da razbrati , kako pomem
ben družbeno ekonomski pojav je turizem. In 
če imamo naravne ter družbene pogoje, usmeri
mo naša prizadevanja v njegov razvoj! 

Irena Kovačič 

5AMO^SjOJNiUSPESNO 

CEZLAK 

Zaposleni v delovnem kolektivu 
kamnolom Cezlak nad Oplotnicoo 
se zadnja leta srečevali z velikimi 
težavami, predvsem prejšnjimi fi
nančnimi izgubami. Tudi sodelo
vanje in povezanost s kamnolo
mom v Josipdolu ni prineslo želje-
nih rezultatov, saj so še naprej po
slovali v težavnih okoliščinah in 
kar je še pomembneje, niso se us
peli rešiti izgube. Ta se je celo po
večala. 

Prav to je bilo osnovni vzrok, da 
so se kamnoseki iz kamnoloma v 
Cezlaku ob široki ocenah krajev
nih kot tudi občinskih družbeno
političnih organizacij odločili po
novno stopiti na pot samostojnega 
poslovanja. 

Z referendumom so se izdvojili 
od kamnoloma Josipdol in že oce
na ob letošnjem polletnem poslo
vanju je pokazala ugodne rezulta
te. Prvič po več letih so ugotovili 
ugodno poslovanje. Na to so vpli
vali zlasti velika volja zaposlenih, 
da se končno iskopljejo iz gospo
darskih težav, pa tudi bolj usklaje
ne cene njihovih izdelkov na trži
šču. Uspehi so bili pravgotovo še 
večji, če bi imeli proizvodnjo bolj 

mehanizirano, t ako pa iim ostaia 
še vedno veliko ročnega dela, ki je 
ob v,sem še fizično težko in izpo
stavljeno vremenskim razmeram. 
To pa je tudi osnovni razlog, da se 
mladi ne želijo zaposliti v tej de
javnosti ampak raje odhajajo v in
dustrijske obrate na območju ob
čin Slovenska Bistrica in Sloven
ske Konjice. 

V kolektivu tudi ugotavljajo, da 
svoje izdelke še vedno prodajajo 

ceneje od cen na tržišču, kar 
neugodno vpliva na finančni rezul
tat. 

V kolektivu pa so kljub vsemu 
prepričani, da prihajajo boljši časi 
tudi za njihova prizadevanja in 
bodo za zategovanje pasu končno 
tudi primerno nagrajeni. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

Nova proizvodna hala v Oplolnici bo zamenjala težko ročno delo s sodo
bnim strojnim obdelovaiviem pohorskega granita. 

POLJČANE 

Delovna 
organizacija 
EmivSOZD 

Eikom 
Pred kratkim so se zaposleni v 

delovni organizaciji EMI Poljčane 
z referendumom odločili svoje delo 
združiti v S O Z D E L K O M Mari
bor. T a k o je ta kolektiv, katerega 
osnovna proizvodnja je izdelo
vanje lestenc za svetlobna telesa, 
postal pomemben člen v verigi 
desetih delovnih organizacij , ki 
sestavljajo SOZD E L K O M . 

Odločitev poljčanskega delov
nega kolektiva je bila povsem 
jasna in tudi zelo enotna, saj so \ 
združitvi videli nove možnosti 
skupnega razvoja, izboljšanja 
delovnih pogojev, zagotavljanja 
surovin, materiala in kar je še 
pomembnejše, skupni in celovitejši 
nastop delovne organizacije EMI v 
okviru S O Z D Elkom na tržišču. 

Da je bil korak ene največjih 
delovnih organizacij na področju 
krajevne skupnosti Poljčane na 
trdnih osnovah, zgovorno kažejo 
tudi rezultati referenduma. 0<i 
skupno 96 odstotkov zaposlenih, 
kolikor se je glasovanja udeležil" 
se je za združitev odločilo 76 
odstotkov. 

Viktor Horvat 
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UveOaviti družbeno vlogo informiranja 
v razpravo pred sejo CK ZKJ, kjer b o bese

da o samoupravni družbeni vlogi infonnativnih 
sredstev ter o kritičnem in nstvaijahieai odnosu 
javnih sredstev infanniranja d o dogajanj v 
političnem, družbenem in g o ^ K i d a r d a n življe
nju celotne družbe. Se je s s q o , k i j e bila v sre
do, 24. septembra, vključil tudi sekictariat M S 
ZKS. Na seji so sodelovali pok^ članov tega 
organa še predstavniki l e p u b i ^ e konference 
SZDL, programsko izdajateljskega sveta dnev
nika Večer, predstavniki Večera in nekateri dru
gi-

P o besedah treh uvodničarjev je moč sklepa
ti, da je — v obravnavi osrednje pazomost i de
ležen — Večer oziroma tednik 7D in dom. 
po nekajletnih prizadevanjih le ubral tisto 
idejnopolitično in vsdiinsko zasnovo, ki j o o d 
njega pričakujemo. Res je bilo največ 
pohvalnega povedanega prav o vsebinski 
naravnanost i dnevnika Večer, precej manj o 
ostalih dveh izdajah te mformativne hiše. 

Težnje, da postane dnevnik, ki danes poroča 
o dogajanjih doma in po svetu, predvsem pa na 
območju 21 občin v Sloveniji z naklado 60.000 
izvodov v treh dnevnih izdajah, resnično tribu
na pluralizma interesov delovnih ljudi in obča
nov, je v veliki meri uresničena. Se pa pojavlja
j o tu — tako kot povsod v javnih sredstvih 
informiranja — mnoga pereča odprta vpra
šanja, ki jih cek)tna dru^Ki dokaj počasi in z 
malce p revd iko lagodnostjo podcuša reševali. 

Ker je bila obravnava naravnana na dni^ie-

nopolitično, vsebinsko zasnovo Večera in pred
vsem za družbenoekonomski položaj de io \ne 
organizacije je bilo o slednjem tudi največ 
povedanega. Pred tem pa je treba omeniti izre
dno pozornost razpravljalcev do novinarskega 
ustvarjanja. Novinar mora postajati \ s c bolj 
organizator obveščanja in vse manj poročevalec 
ali razsodnik samoupravnega in sploh življenja 
v družbi. Njegova funkcija se torej bistveno 
spreminja, njeno uresničevanje pa pogujuje več 
dejavnikov. Strokovna usposobljenost, ki v 
povprečju v Jugoslaviji ni na zavidljivi ravni, 
podružbijenost informativnih sredstev, ki ji da
jemo, vse večjo pozornost in ne nazadnje 
ekonomska odvisnost ali neodvisnost javnih 
sredstev obveščanja. 

In tu se postavlja vprašanje vloge socialistične 
zveze kot ustanoviteljice, vloga izdajateljsko 
programskih svetov in sosvetov. Dejstvo je , da 
je ne uveljavljamo tako kot smo jo zastaviiL 

Prav v teh družbenih telesih je — poleg priza
devanj novinarjev — moč, ki naj spremeni 

•.poslušalca in bralca v aktivnega soustvarjalca 
informacij in ne zgolj vpasivnega ,,spremljeval
ca" obveščanja. Nasploh je, kot je dejal eden 
od razpravljalcev, celotna samoupravna družba 
premalo naravnana, da bi poskušala svoj interes 
javno uvdjavit i kot subjektivni in objektivni 
soustvarjalec informacije. Kako torej pospešiti 
podružbijanje in uveljaviti družbeno vlogo in-
fimmiranja? Pri Večeru snujejo ustanovitev 

dvodomne skupščine, kot najvišji organ bi 
morala zagotoviti uresničevanje omenjenih 
prizadevanj v dovolj veliki meri, poleg tega pa 
so že uvdjavih aktivno delo p rogramsko 
izdajateljskega sveta in sosvetov. Samoupravna 
interesna organiziranost informiranja se sicer še 
vedno zarisuje v dokaj nejasnih obrisih, pa ven
dar dosedanji poskusi izločajo vse nepravilne ali 
pomanjkljive poti. Trenutno nerešeno vprašanje 
financiranja Večera — pa ne samo tega časopi
sa, tudi drugih osrednjih in pokrajinskih medi
jev obveščanja — povzroča precej preglavic. 
Kar 21 občin oziroma občinskih konferenc 
SZDl ne najde skupnega jezika, kljub številnim 
vloženim naporom in pripravljenim dokumen
tom, o Hnanciranju tega dnevnika. T a k o bo p o 
besedah predstavnika republiške konference 
socialistične zveze potrebno zastaviti v vseh teh 
družbenopolit ičnih skupnostih a k d j o za dokon
čno ureditev tega vprašanja. In prav sedaj j e 
čas, ko mora jo občine v svojih razvojnih načr
tih za naslednje srednjeročno obdobje zapisati 
tudi besedo, dve o družbenem in o sistemu jav
nega informiranja. Pa ne preveč na splošno, 
temveč še kako konkretno. Na ekonomski polo
žaj informativnih sredstev smo v družbi vse pre
več pozabljali in ga puščali ob strani. Po t rebe 
po angažiranem, ustvarjalnem samoupravnem 
družbenem in javnem informiranju pa kažejo, 
da je tudi to vprašanje sestavni del celotnega in
formiranja, za to g a j e treba ustrezno rešiti. 

Izvajanje zakona o vojaški obveznosti 
STANKO MEGLIC 

(nadaljevanje in k o n e . 

V prejšnji številki smo s e : 
nili s temdjnimi določili zakona o 
vojaški obveznosti, o naborni 
obveznosti in obveziH>sti služiti 
vojaški rok. 

VOJAŠKI POUK lESSK 

Zakon določa, da je vojaška 
obveznost jugoslovanskih držav
ljanov splošna, torej zajema 
moške in ženske. Vendar ženske 
niso zavezane naborni obveznosti 
in ne obveznosti služiti v o j a k i 
rok. Za ženske, ki se prostovoljno 
priglasijo se organizira in izvaja 
pouk v jugoslovanski ljudski 
armadi in teritorialni obrambi in 
lahko traja od dveh d o šest mese
cev. Na pouk se ženske pokličejo v 
času od 19. leta starosti d o konca 
koledarskega leta v katerem 
dopolnijo 27. let starosti. ^ M s o b -
nost ženske za vojaško službo 
ugotavlja zdravniška komisija. 
Pouk žensk se organizira z name
nom, da si pridobijo p o l r d n o 
znanje in veščine za opravOanje 
dolžnosti v oboroženih a h h . V 
času pouka ženske n o s i j o 
uniformo in imajo vse pravice in 
dolžnosti , ki veljajo za vojake. 
Ženska, ki se javi na pouk, se 
mora usposabljati za posamezne 
dolžnosti toliko časa, kot določa 
poseben načrt oziroma program 
vojaškega pbuka. 

O B V E Z N O S T S L U Ž I T I V 
REZERVNEM SESTAVU 

Obveznosti služiti v rezervnon 
sestavu so zavezani tisti, ki so 
'odslužili vojaški rok afi drugače 
uredili obveznost v o j a š k ^ roka 
in ženske—vojaški obvezniki. 

Pri moških nastane obveznost 
služiti v rezervnem sestavu p o ure
jeni obveznosti služenja v o j a š k ^ a 
roka in traja d o konca kdedar-
skega leta, v katerem dopolnijo 60 
let starosti . Za ženske nastane 
obveznost služiti v rezervnem 
sestavu z začetkom koledarskega 
leta, v katerem dopolnijo 19 let 
starosti in traja do konca koledar
skega leta, v katerem dopolnijo 50 
let starosti . 

Ta del vojaške obveznosti se 
i / A a j a s sodelovanjem obveznikov 
na vojaških vajah, raznih tečajih 
ir. drugih oblikah vojaškega 
pouka. Za rezervne vojake, rezerv
ne nižje ofidrje in rezervne 

. . ; _ J c-ence lahko t rajajo 
- • : a^kih vaj skupaj do 6 

'er\Tie oficirje do 12 
_ ženske — vojaške 

ao 6 mesecev. Na voja-
? lahko kličejo moški do 

55 leta starosti , žen-
polnjenega 45 leta 

-ii- « posameznem letu se 
3 oseba v rezervnem sesuvu 
J če na vojaške vaje, največ do 
eseoev. Predsedstvo SFRJ ima 

'-"0^1, da to prisotnost na 
ajah spremeni, v kolikor 

IhpKaUjMJe ( foto M . Ozmec) 

t o zahtevajo interesi ob rambe 
države. Oselri v rezervnem sestavu 
se h h k o vojaške vaje odložijo, v 
kolikor so izpolnjeni z zakonom 
prei^nsani pogoji. Osebam v 
rezervnem sestavu se določa vojni 
razpored in se jih lahko zadolži z 
osebno voja^i^o opremo, katero so 
ddlžni hraniti in vzdrževati ter j o 
na zahtevo pristojnih organov 
vrniti v brezhibnem stanju. 

V kolikor pri osebah v rezer
vnem sestavu pride do spremembe 
v zdravstvenem stanju, se jih na 
lastno zahtevo ah poziv napoti na 
oceno sposobnosti za vojaško 
službo. 

P O T O V A N J E m B I V A N J E > 
T U J K ^ I 

Za potovanje na s talno ali 
začasno bivanje v tujino si mora jo 
naborniki pridobiti dovoljenje 
pristojnega organa družbenopcrfiti-

čne skupnosti . Glede na namen, 
zaradi katerega potuje v tujino, se 
lahko dovoljenje izda za različno 
časovno obdobje . Pristojni organ 
lahko dovoli potovanje v tujino d o 
konca meseca junija v letu, v kate
rem dopolni nabornik 27 let staro
sti. V določenih primerih lahko 
izda dovoljenje tudi diplomatsko 
oziroma konzularno predstavni
štvo SFRJ v tujini, pri katerem je 
nabornik vpisan v vojaško evi
denco. Za osebe v rezervnem 
sestavu so v zakonu o vojaški 

obveznosti določene ovire, zaradi 
katerih ne sme potovati v 
tujino, vendar ni pot rebno, da 
zahteva posebej dovoljenje pristoj
nega organa za začasno ali s talno 
bivanje v tujir)i. 

Nabornik ali oseba v rezervnem 
sestavu, ki odpotuje na stalno ali 
začasno bivanje, daljše od 1. leta, 
se m o r a prijaviti diplomatskemu 
predstavništvu, zaradi vpisa v 
vojaško evidenco. 

POZI VANJ F IN EVIDENCA 
VOJAŠKIH OBVEZNIKOV 

Vojaški obvezniki se kličejo na 
i / va jan je vojaške obveznosti s po 
samičn im ali sp lošn im (Javnim) 
p o z i v o m . 

V kolikor se vojaški obveznik ne 
odAOve pozivu in ne opraviči izo
s tanka, lahko izda or»an nalog za 
prisilno privedbo. Osebe, ki so 

poklicane na izvrševanje vojaške 
obveznosti , imajo pravico do 
povračila prevoznih stroškov, za 
javna prometna sredstva, nastani
tev, prehrano in nadomesti lo ose
bnega dohodka , če se izvajajo 
vojaške vaje ali druge obveznosti 
v delovnem času. 

I/ven tedenskega ali dnevnega 
počitka, so lahko osebe v rezer
vnim sestavu v posameznem letu 
poklicane na vojaške vaje največ 
do 60 ur . 

V vojaško evidenco se vpisujejo 
vojaški obvezniki v začetku leta, 
ko dopolnijo starost 17 let — ko 
nastane naborna obveznost. Voja
škim obveznikom se daje vojaška 
knjižica, ki J< osebna Javna listina, 
s katero se dokazuje izv ršitev voja
ške obveznosti in istovetnost Qsebe 
dokler Je v vojaški službi..Vojaško 
knjižico Je prepovedano nositi iz 
SFRJ . Vojaške obvezniki so dolžni 
v roku 8 dni prijaviti pristojnemu 
organu spremembe, ki so pomem
bne za izvajanje vojaške obvezno
sti: Sprememba zdravstvenega sta
nja, sklenitev ali prenehanje delov
nega razmerja, ali opravljanje sa
mostojne dejavnosti , spremembo 
stalnega ali začasnega prebivališča, 
vrnitev od vojakov in izgubo voja
ške knjižice. Ženske vojaški 
obvezniki .so dolžni prijaviti 
spremembe v družinskem življe
nju, ki vplivajo na vojaško obvez
nost. Zakon opredeljuje tudi ob
veznosti državnih organov. OZD 
ter drugih organov in skupnosti v 
zvezi z evidenco vojaških obvezni
kov. 

OSTALA DOLOČILA 

V posebnem poglavju določa za
kon postopek posameznih organov 
v zvezi z izv rševanjem vojaške 
obveznosti . Zaradi neizvRevanja z 
zakonom predpisanih obveznosti , 
so za vojaške obveznike določene 
denarne kazni od 8(X) — 500 
dinarjev, ali zaporne kazni do 30 
dni. Prav tako se za posamezne 
prekrške lahko kaznujejo O Z D in 
druge samoupravne organizacije 
ali skupnosti in njihove odgovorne 
osebe. Z zakonom so pooblaščeni 
posamezni organi za izdajo pred
pisov, ki so potrebni, za izvajanje 
zakona o vojaški obveznosti. Za
kon o vojaški obveznosti se v celo
ti izvaja, razširjen je sestav nabor
nih komisij , v tem mesecu pa b o d o 
napoteni na služenje vojaškega ro
ka naborniki , ki so končali srednje 
šole in so se vpisali v prve letnike 
višjih in visokih šol ter fakultet. 

UMRL JE 
FRANC KOSEC 

V ponedeljek nas je boleče 
p r i zadda vest, da je umrl F R A N C 
KOSEC iz Brstja pri Ptuju, po sta
žu najstarejši član ZK in eden od 
pionirjev revolucionarnega delavs
kega gibanja na ptujskem obmo
čju. Na novem ptujskem pokopali
šču v Rogoznici smo se včeraj 
popoldne poslednjič poslovili od 
delavca — proletarca, ki je vse 
svoje življenje posvetil revo-
ludonarnemu delavskemu gibanju, 
ki je vse d o upokojitve ostal dela
vec — neposredni proizvajalec. 
Naj o svoji revoludonarni poti na 
k ra tko spregovori sanr. 

. .Ce se prav spomnim, se je 
moje sindikalno delo začelo leta 
1921 ali 1922 na delavskem shodu 
v Mar iboru . Ptujski kovinarji so 
me poslali tja kot svojega delegata. 
Shod je bil na prostem pri Magda
leni, kakor so takrat imenovali trg, 
kjer j e bi lo zborovanje. Govorniki 
so bili v glavnem železničarji iz 
takratnih železniških delavnic. 

Od leta 1926 nas je več delavcev 
iz P tu ja delalo v mariborskih 
železniških delavnicah. Z menoj so 
bili takrat tudi Ivan Spolenjak, 
Alojz ArnuS, Viktor Gnus in dru
gi. V mariborskih podjetjih so bile 
štiri sindikalne organizacije. Naj
močnejša je bila socialistična, ali 
rdeča, kot smo ji rekli, njeno jedro 
so tvorili komunisti železničarji. 
P o zaslugi teh sem prišel leta 1928 
v ptujske železniške delavnice j in 
se javil Leopoldu Vodi, ki je prav 
tedaj s pomočjo Jožeta Potrča 
ustanavljal ilegalno parti jsko celi
co. 

V ptujskih delavnicah sta takrat 
delovali dve sindikalni organi
zaciji. O b prihodu sem želel prece
niti, katera je močnejša in boljša. 
Vpliv novoustanovljene partijske 
celice in našega učitelja Možeta 
Pot rča , tedaj še študenta medicine 

v Zagrebu, j e bil t ako močan, da 
so začeli člani prvega sindikata 
popuščati v aktivnosti , dokler ni 
slednjič prišlo do razpustitve 
..zVeze železničarjev". Z aktivnim 
delom smo si pridobili simpatije 
med sodelavd. Ko je imel drugi 
sindikat svoj občni zbor, smo se ga 
udeležili tudi komunist i , čeprav 
nismo bili njihovi člani, so naše 
ljudi izvolili v svoj odbor . V enem 
letu smo v tem sindikatu že 
prevzeli vodstvo, Karel Koren pa 
je postal celo predsednik. T a k o je 
ostalo do okupacije Jugoslavi je ." 

T a k o je Franc Kosec kra tko in 
kleno zapisal začetek svojega delo
vanja kot borec za pravice delav
cev in kot komunist . Rojen je bil 
I. marca 1901, član KPJ oz. ZK je 
bil vse od leta 1928 in je bil najsta-
reši komunist v ptujski občini. 

•Cdo bi lahko opisal vse delo, ki ga 
je opravljal v času najtežje ilegale 
v predaprilski Jugoslaviji, še težje 
delo po okupaciji , pri usta
navljanju prvih postojank OK in 
priprav na oborožen odpor v 
sodelovanju z Jožetom Lackom in 
z drugimi prvoborci . Po tragičnem 
boju prve Slovenskogoriške-
I ackove čete, 8. avgusta 1942 v 
Mostju, je bila izdana tudi partijs
ka celica v železniških delavnicah. 
Franc Kosec je bil skupaj z dru
gimi komunist i od gestapa areti
ran, zverinsko mučen in poslan v 
koncentracijsko taborišče Dachau . 

V domovino se je , skupaj z 
ostalimi , preživelimi sotovariši 
vrnil po osvoboditvi. T a k o kot 
ostali, se je zaposlil v Železniških 
delavnicah v Ptuju , kjer s e j e takoj 
aktivno vključil v obnovo poru-

•šene domovine in izgradnjo nove 
ljudske oblasti, v konkre tno 
uresničevanje vseh tistih idalov, za 
katere se je od mladosti dalje boril 
in trpel. . 

V Železniških delavnicah je delal 

vse d o upokoji tve, poleg tega pa 
opravljal številne odgovorne dol
žnosti v občinskih organih ZK, 
SZDL, v organih oblasti in na šte
vilnih drugih področjih. Tudi p o 
upokojitvi je ostal eden najdelav-

Tiejših članov v osnovni organi
zaciji ZKS na terenu, delaven pri 
razvoju krajevne samouprave in v 
društvenem življenju. 

Vedno je ostal preprost , dosto
pen in prijazen z vsakim člo
vekom, z dobro voljo in nasrhe-
hom se je loteval vsake, še tako tež

ke naloge. Bil je v polnem pome
nu besede človek, delavec in 
komunist . V naših srcih in v zgo
dovini revolucionarnega delavs
kega gibanja na ptujskem območju 
bo ime Franca Kosca ostalo za 
vedno zapisano! 

Franc Fideršek 

Milan Kneževič in Dimče Stojčevski čestitata Francu Koscu na proslavi v 
počastitev 60-letnk:e KPJ—ZKJ 

Foto: M. Ozmec 

V razpravi o o s u u u u i planskih dokumentov 
mora sodelovati sleherni delavec 

lovni ljudje bodo prevzeli odgovornost za ure-
ev sprejetih srednjeročnh plan&ih dokumen-

u . zato je nujno, da v razpravi soddujcjo vsi dela
vci Razpravo je torej potrebno izvesti zelo dosledno 
in v vseh sredinah, vse d o sindikalnih skupin. T o je 
Ugotovitev zadnje redne seje predsedstva o b č i n s k a 
' Zveze sindikatov Sloveraje Ptuj . 

^danja razprava je med drugim pokazala, da so 
J i . zapisane v planskih dokumentih prcvefike in jih 

v sedanji situaciji našega gospodarstva nc^bo mogoče 
realizirati, zato je potrebno dosledno vsUajevanje in 
trezno načrtovanje. Dodati je potrebno, da je sindi
kat organizator razprave v združenem d d u . medtem 
ko ,e strokovna plat razprave stvar strokovnih shižb. 
ki morajo delavce na kar najbolj sprejemljivi način 

seznaniti z obveznostmi, ki jih sprejemajo za nasled
nje srednjeročno obdobje 1981-85. 

Naslednja ugotovitev za izgradnjo razprave je , da 
naše gospodarstvo načrtuje vse preveč investidj za 
izgradnjo poslovnih objektov, premalo pozornosti pa 
posveča modernizaciji sedanjih proizvodnih zmoglji
vosti ali pa preusmeritvi proizvodnje. Poleg tega vse 
preveč načrtovanih inve5;ticij temelji na bančnih kre 
ditih. ki pa bodo , kot je znano, v naslednjem obdo
bju zna tno manjši. Premalo je načrtovane lastne ude
ležbe. p>remalo pozornosti posvečene dohodkovnim 
odnosom. Te ugotovitve morajo biti prisotne v nada-
Ijnih razpravah, ki morajo biti zaključene do 15. ok
tobra. 

Samozaščitna vzgoja 
v Ptuju 

Na posvetu predstavnikov enaj
stih ptujskih krajevnih skupnosti so 
se dogovorili , da bodo začdi z 
izvajanjem programa obrambne in 
zaščitne vzgoje prebivalstva že v 
novembru letos. Program preda
vanj obsega 4 teme. skupine 
slušateljev pa naj bi štele največ d o 
80 slušateljev, zato bo - trajalo 
precej časa predno se bodo na pre
davanjih zvrstili vsi krajani od 16 
do 60 let starosti. V Ptuju b o d o 
program predavanj povezali tudi s 
politično aktivnostjo v zvezi s 
pripravami na referendum za 
krajevni samoprispevek. 

F 

BOJAZEN V DRUŽBENIH 
DEJAVNOSTIH 

Gospodars tvo v ptujski občini ne beleži načr tovanih uspehov, zato se 
v družbenih dejavnostih upravičeno sprašujejo, če bo zastavljene 
programe mogoče uresničiti. Družbeni proizvod v občini namreč pada, 
poraba v družbenih dejavnostih pa mora zaostajati za rastjo družbenega 
proizvoda za 10 odstotkov. Na razpolago bo torej manj sredstev, medtem 
ko se stroški iz dneva v dan povečujejo. V času razprave o osnutkih 
planov za naslednje srednjeročno obdobje je pravi čas, da se temeljito 
dogovor imo, ka'kšno zdravstvo, šolstvo in drugo potrebujemo in da za 
tako zagotovimo zadostna sredstva, v nasprotnem primeru pa se b o m o 
morali sprijazniti z razmerami, v kakršne bo pomanjkanje sredstev 
družbene dejavnosti prisililo. Nikakor ne bi smele družbene dejavnosti in 
g05fpodarstvo nastopati kot dva tabora , predvsem ne v času dogovarjanja 
kaj dejansko potrebujemo in kaj b o m o v zaostrenih razmerah zmogli. Ne 
smemo mimo dejstva, da se gospodars tvo in družbene dejavnosti 
dopolnjujejo in da je potrebno interese obeh strani usklajevati. 

JB 
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Do konca oktobra 
javna razprava 

Več kot dve leti j e bil v j a v n i razprav i d r u ž b e n i d o g o v o r o š t ipen
d i ran ju . K o n č n o ga j e sprejelo 75 ude ležencev od 78 m o ž n i h na o b m o č j u 
SR Sloveni je , 14. apr i la letos, objavl jen pa j e bil v Ur. 1. S R S št. 11 /80 . 
D r u ž b e n i d o g o v o r vsebuje sp lošna nače la in s m o t r e š t ipend i j ske pol i 
t ike, k o n k r e t n o s t i pa bi naj za jemal i s a m o u p r a v n i s p o r a z u m i za vsako 
o b č i n o posebe j ter o n a l o g a h o rganov ude ležencev na o b m o č j u r e p u 
bl ike . 

P o s e b n a de lovna skup ina , i m e n o v a n a na zboru p o d p i s n i k o v že 
februar ja 1977,je s k u p n o z o s n u t k o m d r u ž b e n e g a d o g o v o r a pr ip rav l ja la 
tudi o snu t ek s a m o u p r a v n e g a s p o r a z u m a , saj j e le t ako bi lo m o č o b r a 
vnava t i p r o b l e m a t i k o celovi to in oprede l jeva t i nač in reševanja e n o t n o 
dogovo r j en e kad rovske poli t ike in s t em tudi š t ipendi j ske pol i t ike . 
O s n u t e k s a m o u p r a v n e g a s p o r a z u m a o š t i p e n d i r a n j u v obč in i Ptuj j e n a 
zadnj i seji o b r a v n a v a l tudi izvršni o d b o r s k u p n e komisi je p o d p i s n i c o 
š t i pend i r an ju učencev in š t u d e n t o v o b č i n e Ptuj in sklenil i da l i o s n u t e k 
d e a v c e m v z d r u ž e n e m de lu v j a v n o r a z p r a v o , ki b o t rajala d o k o n c a 
o k t o b r a . 

Delavc i in de lovn i ljudje v o rgan izac i j ah z d r u ž e n e g a de la ter v 
d rug ih s a m o u p r a v n i h o rgan izac i j ah in s k u p n o s t i h n a o b m o č j u vsake 
o b č i n e so nosilci š t ipendi ran ja . S s p r e j e m o m s a m o u p r a v n e g a s p o r a z u 
m a b o d o sprejeli tudi n e p o s r e d n e obveznos t i za izvajanje š t ipendi j ske 
pol i t ike. T o b o t r eba us t rezno uveljavit i v n j ihovih sp lošn ih s a m o u p r a 
vnih d o k u m e n t i h . 

R a z e n konkre t izac i je določi l iz d r u ž b e n e g a d o g o v o r a , p r i na ša sa
m o u p r a v n i s p o r a z u m tud i n e k a t e r e n o v e in d o p o l n j e n e reši tve, ki so bi le 
p r e d l a g a n e v j avn i razprav i in so tudi v s k l a d u z us tavo , z a k o n i in z 
d r u g i m i spre je t imi d o k u m e n t i . D a bi zagotovi l i eno tnos t pr i u resn iče
vanju pog lav i tn ih načel š t ipendi j ske pol i t ike in de lovan je s i s tema soli
d a r n o s t n e g a pre l ivanja s reds tev na m a n j razvi ta o b m o č j a , j e d e l o v n a 
s k u p i n a p r ip rav i l a e n o t n o besed i lo s a m o u p r a v n e g a s p o r a z u m a , ki ga 
sk lene jo vsi nosilci š t ipendi j ske pol i t ike v vsaki obč in i posebe j . 

K A D R O V S K E Š T I P E N D I J E 

P r e d l o g s a m o u p r a v n e g a s p o r a z u m a p r e d v i d e v a za do ločan je viš ine 
k a d r o v s k e š t ipendi je s a m o kriteri je učnega u s p e h a . P r e d v i d e n a j e e n o 
tna t očkovna lestvica v r a z p o n u od 400 d o 1080 točk in že d o d a t e k d o 200 
točk za tiste pokl ice , kjer izrazi to p r i m a n j k u j e k a d r o v . Z a učn i u speh j e 
p r e d v i d e n o večje število točk za vse ka tegor i je , t ako . d a b o učni u s p e h 
š t ipendis tov boljše s t imu l i r an kot dos le j . 

V s e d a n j e m p r e d l o g u tudi ni več kr i ter i ja »hitrost š tudi ja« . Po 
sedanj ih p redp i s ih j e n a m r e č spro inos t š tudi ja pogoj za vpis v nas lednj i 
letnik, za to s t imulaci ja pri š t ipendi j i ni p o t r e b n a . Po nove.m j e tud i 
o d p a d l a možnos t , da š t ipendi tor j i v m a n j razvi t ih o b č i n a h poveča jo 
k a d r o v s k e š t ipendi je z d o d a t k o m d o 200 točk. Še v e d n o pa j e p r e d v i d e n a 
m o ž n o s t d o d a t k a za takozv. def ic i ta rne pokl ice , v e n d a r to določi jo 
podp i sn ik i v vsaki obč in i posebe j . Z a t o b o d o m o r a l i š t ipendi to i j ivv vsaki 
obč in i p o svojih de lega t ih odloči t i za k i t e re pokl ice in smer i š tudija se naj 
p r i zna ta d o d a t e k . Doslej so ta d o d a . e k p re j ema l i vsi š t ipendis t i , ki so 
dob iva l i k a d r o v s k o š t ipendi jo na m a n j r azv i t em o b m o č j u , č e p r a v so se 
i zobraževa l i za pokl ice v ka te r ih p o k o n č a n e m študi ju n iso dobi l i za
posl i tve v d o m a č i obč in i in so odha ja l i n a razvitejša o b m o č j a . 

Viš ina k a d r o v s k e š t ipendi je s p o v e č a n j e m števila točk n a pod lag i 
u č n e g a u s p e h a in z m o ž n i m d o d a t k o m za pokl ice , ki j ih izrazi to p r i 
man jku j e , p r av go tovo bolj us t reza p r i d n i m u č e n c e m in š t u d e n t o m , 
o m o g o č a višje k a d r o v s k e š t ipendi je in s t em tud i rast števila š t ipend is tov . 

Novos t j e tud i v t em. d a j e v vseh prv ih le tn ik ih šol š t ipendi ja e n o t n a 
— za učence 480 točk, za š t u d e n t e 650 točk. Doslej s e j e n a m r e č v prv ih 
le tn ikih srednj ih , višjih in visokih šo! upoš teva l u speh p re t ek lega šol
skega leta. T o ni bi lo najbol j ob jek t ivno , saj so bili v p o s a m e z n i h šolah 
različni de lovn i pogoji , socialni vplivi in p o d o b n o , z a t o ni p rav , d a iz lega 
izhajajoča uspešnos t vpl iva že v p r v e m le tn iku na viš ino k a d r o v s k e 
š t ipendi je . 

P red log tudi p r e d v i d e v a , d a se t i s temu š t ipend is tu , ki p r e d č a s n o 
konča š tudi j , izplača š t ipendi ja kot e n k r a t n a n a g r a d a za ves čas, ko bi m u 
p r i p a d a l a po p o g o d b i . T o p rav g o t o v o s p o d b u j a š t ipend is te k u spe 
šne jšemu š tudi ju in j e za vložen t rud tud i p r i m e r n o p r iznan je . Pri 
k a d r o v s k e m š t i pen d i r an j u j e u v e d e n tud i cenzus na 85 % p o p r e č n e g a 
mesečnega o s e b n e g a d o h o d k a v S R S v p r e t e k l e m letu. T o p o m e n i , d a v 
letu 1980 velja omej i t ev k a d r o v s k e š t ipendi je le za tiste prosi lce , ki ima jo 
na d ruž in skega č lana m e s e č n o več kot 6.284 d i n d o h o d k a . 

O š t i pend i r an ju iz z d r u ž e n i h s reds tev p a p r ihodnj ič . 
F F 

POHOD PO POTEH 
TV 15S 

Slavju na Kogu, 27. septembra, ob odkrit ju spomenika kurirjev TV 
15 S in 200 letnici šolstva na Kogu, so se pridružili tudi mladi iz OK 
ZSMS Ormož. Enainsedemdeset pohodnikov je v spomin na dejavnost 
kurirske postaje TV 15 S prehodilo del pot i , po kateri je tekla takrat zelo 
pomembna komunikaci jska zveza. Pohodn ik i so krenili iz Miklavža pri 

Mladi i7 Ormoia, Miklavža in Koga ter prostovoljci teritorialci na 
pohodu po poteh TV 15 S. 

Ormožu in nadaljevali pot preko Kajžarja, Vuzmetincev; Malega Koga in 
po dveurnem pohodu dosegli Kog. Med potjo so se ustavili na domačiji 
pri Rateku in se okrepčali. Gospodar j ih je sprejel zelo gostol jubno, tako 
kot so v teh krajih v NOV sprejeli kurirje s terena. 

Vodja pohoda , Vinko Cimerman iz Miklavža pri Ormožu , je ob 
prihodu na Kog poročal komandan tu kurirske postaje TV 15 S. 
Pohodniki so se udeležili slavnosti ob odkritju spomenika kurirjem in 
prisostvovali kul turnemu programu- ob dvesto letnici šole. Z velikim 
zanimanjem pa so si ogledali tudi razstavo predmetov, ki so jih v 
preteklosti kmetje koristili v vsakdanjem življenju. Mnogih mladinci niso 
niti prepoznali . 

F i M 

Na kosovskem prazniku .seje minulo soboto zbrala množica ljudi. Spomenik, ki so ga v soboto odkrili na Kogu, je deki Petra Cerneta iz 
Ljubljane. 

ODKRILI SPOMENIK IN PROSLAVILI JUBILEJ ŠOLSTVA 

v sivem in meglenem jutru minule sobote , je 
72 mladih teritorialcev iz občine Ormož krenilo 
na pot po nekdanjih kurirskih poteh proti Kogu. 
Nekaj pred deveto uro , ko se je tu že zbrala 
množica domačinov in gostov, ko je meglo že 
dodobra pregnalo sonce in zeleni Kog naredilo še 
lepši, so mlade teritorialce sprejeli in pozdravili 
na prireditvenem prostoru pred šolo. Kmalu za 
tem se je pričela sklepna slovesnost ob odkrit ju 
spomenika partizanski kurirski postaji TV 15 S 
ter proslava 200-letnice šolstva na Kogu. 

Zbranim borcem, nekdanjim kurirjem, 
mladini in pionirjem ter drugim prisotnim, k i j ih 
je bilo nad tisoč, je najprej spregovoril sekretar 
občinske konference ZKS Ormož Tone Luskovič 
in med drugim poudari l , da je Kog z okolico med 
vojno veliko žrtvoval za svobodo. Bile so števil
ne ljudske žrtve, pa tudi materialna škoda je bila 
precejšnja, saj je bilo kar 283 stavb porušenih. 
Na to je povzel besedo Albin Berle-Zoran, 
nekdanji komisar 5 TV linije in med drugim 
poudaril da spomenik kurirski postaji TV 15 S 
pomeni trajno obeležje ljudem in dogodkom 
tega kraja v času revolucije, padlim in živim ku
rirjem pa pomeni spomin na ; žrtve in častno 
izpolnjevanje nalog in na tovarištvo, skovano v 
najtežjih t renutkih; za krajane pa je to spomin 
na žrtve in nesebično pomoč borcem in kurirjem, 
pa naj je šlo za nudenje strehe nad glavo ali 
delitev skromnega koščka kruha . Mladini pa naj 
bo spomenik priča, da tudi majhen na rod , če je 
enoten in pogumen, lahko sam kroji svojo 
usodo. T a k o spomenik part izanskim kurir jem 
na Kogu pomeni tudi pomemben prispevek k 
prenašanju revolucionarnih tradicij na mladi 

Spomenik je odkrila part izanska m a m a 
.Alojzija Snajder iz Lačavesi pri Kogu, ki je med 
vojno izgubila moža in dve hčerki. Pionirj i , 
učenci osnovne šole Kog, pa so v svojem imenu 
in v imenu vseh drugih krajanov obljubili, da ga 
bodo čuvali in skrbeli zanj . Vsem tistim 
kra janom, oziroma njihovim potomcem, ki so 
med vojno borcem in kurirjem nudili zatočišče in 
pomoč so minulo soboto na Kogu izročili 
posebna pisna priznanja. Prejeli so j ih An ton 
Snajder, Franc Riznian, Jože Sovič, Jože 
Hlebec, Marija Zadravec, Marija Lašič, Ju l jana 
Stampar, Franc Mlinaric, Uršula Dolinšek, Jože 
Borko, J a k o b Zabavnik in Neža Luskovič. 

Sledila je slovesna proslava 200-letnice 
šolstva na Kogu, o čemer je zbranim obširno go
voril dr. Vladimir Bračič. Med drugim je 
podčrtal , da sla izobraževanje in vzgoja Sloven
cem zmeraj pomenila del intimne povezave z 
okoljem in je zato za vsak kraj šola bila še tol iko 
bolj pomembna . Da bi vsaj za silo naučil o t roke 
pisati in brati je takratni mežnar Ivan Sef 1779. 
leta pričel poučevati mladi rod pri t ak ra tnem sv. 
Bolfenku. 1783. leta je bila šola že dvorazredna . 

Poznaje je Kogovčanom uspelo zgraditi za 
takra tne razmere dokaj veliko šolsko poslopje, 
ki pa je bilo med drugo vcjno porušeno. D o leta 
1958 je tekel pouk v improviziranih prostor ih 
barak, ki so jih zapustili nemški graničarji , po
tem pa so na Kogu dobili novo, svetlo in veliko 
šolsko zgradbo, v kateri teče pouk še sedaj . 

Ponosna nosi ime kogovskega domač ina , 
narodnega heroja Jožeta Kerenčiča, ki je bil 
doma iz Jastrebec. 

Osnovni šoli Kog je za njeno delo in vzgojo 
sedanjega mladega rodu podpredsednik SO 
Ormož Milan Ritonja v soboto sporočil sklep 
vseh zborov SO Ormož ter ji podelil najvišje 
odlikovanje občine Ormož , to je plaketo 
Ormoža . Predsedstvo občinske konference 
SZDL Ormož pa je sklenilo šoli izročiti srebrni 
znak O F . To slovesnost je v soboto opravil 
Miroslav Tramšek. številnim posameznikom in 
organizacijam, ki so karkoli dobrega storili za 
razvoj šolstva na Kogu, kjer imajo sedaj 
celodnevni pouk. pa so izročili pisna priznanja. 
Sledil je bogat kulturni program, ki so ga pri
pravili domačini , še posebej pa so se izkazali 
šolarji. 

Bilo je tudi dvoje tovariških srečanj , saj so 
Kogovčani v soboto povabili medse vse še živeče 
kurirje in borce NOV, ki so delovali na tem 
območju, pa sedaj živijo sirom po Sloveniji in 
Hrvaški. Prav tako so se srečali učitelji vseh 
generacij in spomini so se vračali v vojni in 
predvojni čas. Povedanih je bilo precej dogodiv
ščin, šaljivih zgodb. . . 

Sobotna slovesnost na Kogu je bila dejansko 
zaključek pravega ljudskega praznika, ki je 
trajal ves prejšnji teden. Pripravili so razstavo 
predmetov, dokumentov in fotografij iz starih 
časov, ki je pritegnila veliko pozornost in požela 
številna priznanja. Uspel je tudi literarni večer 
akademika, domačina s Koga Božidarja Borka 
in ljudskega pesnika Jožeta Puklavca, domače 
prosvetno druš tvo pa je zvečer pred osrednjim 
prazničnim dnem ijprizorilo komedijo T o l m u n 
in kamen. 

Peti praznik krajevne skupnosti Pragersko 
Proslavili so ga v soboto 27. in v 

nedeljo 28. septembra 1980. 

Krajevna skupnost Pragersko, se 
uvršča med tista območja občine 
Slovenska Bistrica, ki so se v zad
njih nekaj letih uspešno preobli
kovale, kar še posebno velja za 
področja krajevne samouprave kot 
tudi razvoja gospodarstva. Pose
bno razgibana je dejavnost na 
področju urejanja in poso
dabljanja enega največjih želez
niških križišč v severovzhodni 
Sloveniji, železniške postaje Pra
gersko, v komunalni dejavnosti , 
pa so uspeli v zadnjih letih urediti 
vodovodno in električno omrežje. 
Le malo pa je ostalo zasebnih ali 
družbenih stanovanjskih objektov 
do katerih še ni speljana asfaltna 
cesta. . 

S p o s p e š e n o s t a n o v a n j s k o 
izgradnjo, tako v družbenem, še 
bolj pa v zasebnem sektorju, ved
no bolj prevladuje tudi občutek in 
potreba po lepo urejenem okolju. 
Samo v zadnjem letu so na o b m o 
čju KS Pragersko uspeli asfaltirati 
dva in pol kilometrov cest. Tolik
šna pa je bila tudi dolžina že asfal
tiranih cest, ki pa so prevlekli še z 
novo, zaščitno plastjo asfalta. Za 
ta dela so porabili okoli dva mili
jona dinarjev. Del sredstev so 
prispevali krajani iz lastnih sreds
tev, velik del pa je prispevala tudi 
krajevna skupnost iz samoprispev
ka. Med pomembnimi prido
bitvami zadnjega obdobja so tudi 
prek 500 metrov urejene kanali
zacije, nova telefonska govorilnica 
na železniški postaji, javna tehtni
ca. Tudi vprašanje, kje naj bi se 

mladi v prostem čas.u zbirali, je 
sedaj rešeno, saj so v središču 
kraja mladi dobili svoj prostor , ki 
ni ravno velik, je pa prijetno zbi
rališče t ako ljubeteljev sodobne 
glasbe kot tudi drugih dejavnosti 
mladih. 

Hit remu razvoju kraja Pra
gersko pa se b o d o v kratkem 
priključile še nove pomembne 
pridobitve med njimi novi 18-
stanovanjski blok, zgrajen v nepo
sredni bližini prvega, ki so predali 
svojemu namenu dobro leto 
popre j . V kratkem pa bodo 
proslavile veliko pridobitev tudi 
gospodinje in kupci drugega 
drobnega materiala za katerega so 
morali sedaj opravili kar precej 

kilometrov, do Mar ibora ali Slo
venske Bistrice. Namenu bodo 
predali sodoben trgovski paviljon. 

Vsporedno z velikimi delovnimi 
uspehi KS Pragersko, k o so rezul
tat velikih prizadevanj krajanov, 
pa se srečujejo tudi z nekaterimi 

težavami. Te so postavili v priori
tetni program reševanja. Med 
največjimi je pravgotovo prehod 
ceste prek železniškega križišča 
neposredno ob železniški postaji. 
Ta predstavlja za sam kraj pa tudi 
za vse potnike na regionalni cesti 
od Slovenske Bistrice d o Ptuja 
zamašek s pr iokusom grenkobe ob 
veliki izgubi danes vse bolj dra
gocenega časa pa tudi dragega 
goriva. Z uvedbo avtomatskih 

zapornic na tem prehodu se je 
podaljšal čas, saj so zapornice 
zaprte za zaskrbljujoče kratek čas 
propustnost i . T a k o ugotavljajo, da 
je avtomat ika tokrat zelo uspela in 
zatajila hkrat i . Zatajila predvsem 
zato. ker so sedaj zapornice zaprte 
dnevno kar 21 ur. Na njihovih 
straneh pa se nabirajo kolone to
vornih in osebnih avtomobilov, 
poletni sezoni beležijo tudi po dva 
in več ki lometrov čakajočih vozil. 
Prebivalci si za to z vsemi močmi 
prizadevajo, da bi v najkrajšem 
času zgradili nad ali podvoz. 

Težave pa imajo tudi z novim 
smetiščem na katerega vozijo 
odpadni material z območja celot
ne občine pri tem pa vedno ni 
poskrbljeno t ako kot to določajo 
predpisi. Nemalokra t so deležni 
vonja izgorevajočih smeti, kar je 
vse prej kot pri jetno. 

Za prihodnje obdobje načrtujejo 
še izgradnjo novega telefonskega 
omrežja za blizu iOO naročnikov, 
razširiti nameravajo tudi otroški 
vrtec, ko je kljub dokaj kra tkemu 
času delovanja že prerasel potrebe 
kraja Pragersko in okolice. Na 
posameznih področjih bo po t rebno 
urediti kanalizacijo, modernizirati 
pa načrtujejo tudi cesto v smeri 
Pragersko—Stari log, saj postaja 
vse bolj p o m e m b n a prometna 
povezava med kraji. Tudi gasilci 
načrtujejo razširitev svojegb doma. 
Pomem.bne načrte imajo tudi na 
n a d a l n j e m r a z v o j u športnih 
dejavnosti , v ta namen pa bodo 
uredili asfaltna igrišča za košarko, 
odbo jko in rokomet . 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horvat 

Osnovna šola pragersko s telovadnico in otroškim vrtcem v neposredni 
bližini je središče kulturnega in športnega življenja krajevne skupnosti. 

4 . praznik KS Trnovska vas 
Krajani krajevne skupnosti Trnovska vas b o m o 5. ok tobra že četrtič 

zapored praznovali svoj praznik. Slavnost se bo pričela v nedeljo ob 14. 
uri s slavnostno sejo samoupravnih organov in d ružbeno političnih 
organizacij krajevne skupnosti . Seja bo v prostorih novozgrajenega doma 
krajanov, ki je po dva in pol mesečni gradnji pred nekaj dnevi dobi) 
streho. Letos nam ne b o težko pregledati delo. Uspehi so vidni. Ko 
krajani vidimo kako se da z d o b r o organizi rano akcijo zgradili t ako 
zahtevne objekte, kot sta poštna zgradba in dom krajanov, nam ni žal 
denarja ali udarniškega dela. Tudi na področju prot ipožarne dejavnosti in 
civilne zaščite smo dosegli lepe uspehe, t ako na usposabljanju enot kakor 
tudi pri opremljanju. Gasilsko društvo Biš in civilna zaščita KS Trnovska] 
vas sta skupno kupila vozilo, ki z l ahko to premaguje tudi najtežje ovire . j 
Prevzem vozila bo po slavnostni seji, n a to pa bo družabna prireditev. 

, _ ^ , d ivo 

Volilno programska konferenca 
OK ZSMS Ptuj 

I Najprej je Dragica Voda podala poročilo o delu v preteklem letu. Po poročilu'j< 
I sledila javna razprava v katero so se vključili Franc Zadravec predsednik OK SZDLi 
J Feliks Bagar, Mihael Gobec, Marjan Horvat predsednik KMKS Srečko Hauser, Mi 
I lan Tacinger in Diana Bohak. Sledila je izvolitev novega predsedstva in sicer zl 
j predsednika OK ZSMS je bila ponovno izvoljena Dragica Voda, Branko Novak P* 
; je bil ponovno izvoljen za sekretarja OK ZSMS Ptuj, za predsednika KMVI DiaiU 
I Bohak, za predsednika KMKS Marjan Horvat, za predsednika KMC Franc SmigOj 

^in za predsednika KMK Janez Zampa. V predsedstvo OK ZSMS Ptuj so bil 
izvoljeni še naslednji člani; Igor Gaiič, Darinka Kelenc, Ljubo Korpar, Darja Luk-
man, Milan Murko, Slavica Pičesko, Miha Urbančič, Stanko Vidovič in delegat ki* 
ba mladih. 

V nadzorni odbor so bili izvoljeni: za predsednika Branko Skrt, za člana pa M* 
rica Lenart in Tanja Mlakar. V odbor za standardna in pritožbena vpraSanja pa: 
predsednika Rajko Matijevič in za člane: Ivan Ccbek, Franc Repič, Milan Tacing« 
in Srečko Hauser. Jana Hvalei 
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Vse več je nesreč s traktorji 
Čeprav smo že veliko pisali in 

opozarjali na nesreče s kmetijskimi 
traktorji, se strani črne kronike iz 
dneva v dan polnijo prav s temi 
nesrečami. Zal je največkrat tako , 
da se nesreča s traktorjem konča s 
smrtjo voznika, ali pa vsaj s hudo 
telesno poškodbo. 

Pred nami je jesen in z njo 
muhasto jesensko vreme, ki 
prinaša nevšečnosti vsem udeležen
cem v prometu, ne le voznikom 
traktorjev. Tu je jutranja megla v 
že tako mračnih jutrih, pa rosa, dež 
in kmalu bo pritisnil še mraz, t ako 
da bo mera polna. Prav je , smo si 
dejali, da v tem času še enkrat 
opozorimo vse voznike kmetijskih 
traktorjev na skrajno previdno vož
njo v različnih vremenskih in cest
nih razmerah. K razgovoru smo 
povabili Staneta Frica, predavate
lja A M D P tu j , zadolženega za 
prometno vzgojo voznikov kmetij
skih traktorjev. O vse pogostejših 
nesrečah s traktorji in o njihovih 
vzrokih je za uvod povedal: 

,,V zadnjem času so naši 
časopisi spet polni prometnih 
nesreč. Zal se stopnjujejo prav 
prometne nesreče traktoristov, kar 
je še posebej zaskrbljujoče. Naj 
spomnim le na nekaj značilnih 
primerov teh nesreč: 1. septembra 
letos se je v Crniličah voznik kolesa 
z motorjem zaletel v neosvetljen 
traktor zvečer o b 22. uri. V veliki 
Nedelji se je 16. septembra smrtno 
ponesrečil voznik t raktorja , prejš
nji teden pa se je spet smr tno 

ponesrečil traktorist v Zgornji 
Polskavi. Vse te in podobne nesreče 
so bile obširneje zapisane v dnev
nem časopisju. 

Nekaj je potrebno storiti, kajti 
odgovornost pade tudi na našo 

skupnost . Mislim, da se morajo za 
večjo varnost v prometu zavzeti vse 
komponente družbenopolit ičnega 
življenja, kot so krajevne skup
nosti, krajevne konference SZDL, 
civilna zaščita, družbena samoza
ščita in pa seveda organi za notra
nje zadeve. Ne moremo in ne sme
mo ropati naše socialistične družbe 
na tak način. Zavedati se m o r a m o , 
da niso le življenja dragocena, 

ampak vsaka poškodba, vsak 
po/nejši invalid, pa tudi materialna 
škoda bremeni vse nas, našo druž
bo. Žrtve se stopnjujejo, otroci 
ostajajo brez staršev, trajne 
invalidnosti rastejo iz dneva v dan, 

da ne govorim o visokih številkah 
materialne š k o d e . " 

Sedaj , v jesenskem času prežijo 
na voznike traktorjev tako, kot na 
vse ostale razne pasti na naših ces
tah, k a k o ste ukrepali? 

, ,Znašli smo se v jesenskem času 
in mislim, da smo pravočasno 
pristopih k akciji. Voznikom preti
jo vremenske neprilike s posledica
mi. T o pa so predvsem megla, slaba 

vidljivost, stalna ali občasna 
poledica, odpadlo mokro jesensko 
listje in pa seveda blatni klanci. 

Vse te pasti pa so najbolj usodne 
p r av za v o z n i k e k m e t i j s k e 
mehanizacije in voznike koles z 
motorjem ter motoriste. Starši so 
dolžni poostriti svoj odnos do vož
nje traktorjev, svoje otroke pa naj 
odvajajo in nc navajajo na vožnjo 
s kmetijskimi traktorji , kot se to 
cesto dogaja. Večkrat se dogaja, da 
otrok orje, brana njivo, ali pelje 
polno prikolico s traktorjem. Da je 
še huje, največkrat se to dogaja po 
najslabšem terenu, po gozdnih, 
travniških in strmih poteh. 

Na območju ptujske občine so 
različne ceste in ugotavFjamo, da na ' 
frekvenčnih cestah ni toliko nesreč 
s traktorji , kot ravno na tistih 
stranskih in največkrat prav tam, 
kjer bi nekdo najmanj pričakoval. 
Za to smo se pri A M D v Ptuju 
p o n o s n o lotili predavanj za tečaje 
voznikov kmetijske mehanizacije. 
Predavanja potekajo po vseh večjih 
krajevnih skupnostih na podeželju. 
S temi tečaji pa si vozniki poleg 
vozniškega dovoljenja zagotovijo 
tudi širše obzorje znanja in 
prepotreb.io prakso. Družba kot 
taka pa si bo na ta način zagotovila 
manjši krvni davek, kot ga beleži
mo sedaj. Delajmo in vozimo pod 
geslom, vzami si čas — ne življenje. 
A M D Ptuj začenja s tečaji za 
voznike kmetijske mehanizacije, 
prav je , da se prijavi čimveč 
kandidatov, predvsem tisti, ki že 
imajo doma traktor a nimajo 
potrebnega znanja. Leta nazaj smo 
beležili najboljši obisk na naših 
tečajih v KS Gorišnica, kjer je tudi 
največ te kmetijske mehanizacije. 
Zeleh bi, da bi tudi v ostalih KS 
organizirali kmete t ako , da bi bil 
odziv čim večji in da spet ne bi 
beležili težkih nesreč s t r ak tor j i . " 

M. Ozmec 

Med vozniki kmetijskih traktorjev je vse več mladih, neizkuSenih voz
nikov. 

Začetek spravila sladkorne pese 
Sladkorno peso pobiramo, ko je 

tehnološko zrela, kar Domeni, ko 
vsebuje največ sladkorja in naj
manj nesladkornih snovi, ki pov
zročajo izgube pri predelavi. 
Tehnološko zrelost ugotavljamo z 
analizo količine sladkorja v pesi in 
po splošnem videzu rastline. Listje 
dobi r u m e n o — z e l e n o ali 

Skladišče pese med praznjenjem foto: Miro Mele 

bledo—zeleno barvo, spodnje se 
suši in lahko razločimo vrste. 

V ptujski občini bomo začeli s 
spravilom sladkorne pese v začetku 
oktobra, po natančno izdelanem 
programu, ki ga bodo morali upo
števati vsi pridelovalci. V času 
spravila se vsebnost sladkorja v 
pesi giblje od 15 do 20 odstotkov. 

Poznamo več načinov spravila: 
ročno, s posebnimi plugi, s 
traktorskimi priključnimi orodji in 
z enofaznimi kombajni. Prvih 
dveh načinov se pridelovalci poslu

žujejo samo na manjših poskusnih 
parcelah. Naši pridelovalci pa 
bodo imeli na voljo enoredne 
kombajne, ki jih vleče t raktor . 

Cena enorednega kombajna, ki 
ga vleče t raktor , stane p o hektarju 
1500 din, če pa delamo kmetu 
uslugo s traktorjem in komba jnom 
pa to znese 4500 din. 

Prevzem sladkorne pese b o 
potekal le na prevzemnih postajah, 
ob prevzemu bodo ugotavljali 
količino sladkorne pese, odstotek 
nečistoče, odstotek sladkorja. 
Prevzemne postaje so predvidene v 
Moškajncih, v P tu iu . v Kidričevem 
in na Turnišču. Prevzemali bodo 
vsak dan razen nedelje od sedme 
do sedemnajste ure. 

Pridelovalci sladkorne pese 
mora jo imeti s seboj tudi pgsebne 
kar tončke na katerih je njihova 
evidenčna številka, kajti peso bodo 

obračunavali po računalniškem 
postopku, kjer ni važen priimek in 
ime pridelovalca ampak njegova 
evidenčna številka. 

Ker je- letos glede na linije kom
bajnov možno zbirati tudi odpad
ke, ki nastajajo o b spravilu pese, 
so vse organizacije združenega dela 
dolžne poskrbeti za siliranje 
odpadkov . Kmetijski zadrugi Lov
renc in Ptuj ter Kmetijski kombi
nat Ptuj morajo proučiti možnosti 
prevzema odpadkov. Siliranje b o 
potekalo pod strokovnim vodst
vom Obdravskega zavoda za 
veterinarstvo in živinorejo P tu j . 

Predstavniki Tovarne sladkorja 
Ormož so na seji odbora za 
organizirano rastlinsko proizvod
njo s posebnim povdarkom na 
sladkorni pesi poročali o gnojilih 
za setev sladkorne pese. Družbeni 
sektor bo dobil tisoč kilogramov 
mineralnih gnojil po hektarju, 
zasebni sektor pa 800 kilogramov. 
Gnoji la b o d o zagotovljena najprej 
za družbeni sektor. Vendar pa bi 
zasebni sektor dobil mineralna 
gnojila le na osnovi sklenjenih 
pogodb o pridelovanju s ladkorne 
pese za leto 1981. Prednost pa je 
tudi v tem, da bodo letošnji 
pridelovalci, če bodo peso imeli v 
kolobarju tudi prihodnje leto, 
dobili za vsak kilogram oddane 
pese še dodatnih dvajset par . 

Republiška premija za peso b o 
obračunana le po kilogramih 
oddane oz. prodane pese, zato je 
prav, da pridelovalci oddajo vso 
s ladkorno peso, ne glede na to , aH 
je d robna ali zelo debela, saj niso 
določene dimenzije, kakšna naj 
pesa bo . 

Spravilo pese se bo torej že za
čelo. Prvo odkupno mesto b o v 
Moškajncih. N_ Kotar 

Grozdje je že 
zrelo 

Rane sorte grozdja so že primerne za zobanje. Vendar pa se trgatev 
sine /ačeli še le po da tumu, ki ga določi za kmetijstvo pristojni občinski 
upravni organ na predlog organi/.acije združenega dela, proizvajalcev 
gro/dja oz. območne občine. 

Določani so torej roki, pred katerimi se ne sme začeti trgatev 
posameznih sort grozdja, le ti so odvisni od prosilcev in od stanja, Iči ga 
organ ugotovi preko kmetijskega zavoda. Kmetijski organizaciji je 
upravni organ pristojen za leto 1980 določil, da sme začeti trgati rizvanec 
23. 9. 1980; por tugalko in ranino 29. 9.; beli burgundec , muškatni otonel, 
modri burgundec 1. oktobra , savinjon in neuburgovec 6.. oktobra in vse 
ostale sorte 15. ok tobra . 

Za ziisebni sektor, ker ni nobenega prosilca, upravni organ še ni izdal 
odločbe o začetku trgatve, zato bo verjetno vsklajena z začetkom trgatve 
v družbenem sektorju. 

Pot navkreber z brento na hrbtu je naporna Foto: MO 

Postopek za potek prijavljanja v skladu z določili pravilnika o 
načinih vodenja registra proizvajalcev grozdja in vina, ki je objavljen v 
Uradnem listu 16/78, zahteva, da m o r a vsak vinogradnik priglasiti 
vinogradniške površine v registre proizvajalcev. P o istem pravilniku je 
določeno, da mora vsak proizvajalec grozdja do 30. novembra tekočega 
leta prijaviti pridelane količine grozdja, mošta ali pa vina. 

N . Kotar 

Koruzo siliramo, ko je 
v voščeni zrelosti 

Na nekaterih njivah so že začeli s 
siliranjem koruze. Prav zato smo se 
odločiH, da namenimo nekaj 
pozornosti tudi siliranju. Strokov
njak za to področje. Vlado Tumpej 
z Obdravskega zavoda za veterinar
stvo in živinorejo P tu j , je o silira
nju povedal: 

, ,Koruza je izredno pomembna 
rastlina za naše pogoje, saj da 
največje količine hranilnih snovi. 
Ker so bili v letošnjem letu spomla
di zelo slabi vremenski pogoji, je 
zorenje koruze zakasnilo za štiri
najst dni. Prav zato je s siliranjem 
zaenkrat potrebno še počakati , da 
bo imela koruza 30 odstotkov suhe 
snovi v celotni rastlini; to pa 
koruza doseže takra t , ko je zrno že 
precej zrelo (ko ga več z nohtom ne 
moremo predreti). Če siliramo bolj 
zgodaj ima koruza nizek odstotek 
suhe snovi in je tudi hranilna vred
nost zelo nizka. Iz izkušenj, ki j ih 
imamo na osnovi analiz iz preteklih 
let vidimo, če koruza vsebuje 22 do 
25 odstotkov suhe snovi potem ima 
120 do 130 Skrobnih enot, če pa 
koruza vsebuje 30 odstotkov suhe 
snovi dosežemo 200 do 220 skrob
nih enot. To je dovolj dober dokaz , 
da s siliranjem ni dobro hiteti. 

Pri travi je drugače. Tam je po
t rebno čim prej silirati, ker s stara
njem trava hi tro izgublja hranilne 
snovi. 

Glavne hranilne snovi se nahaja
j o pri koruzi v zrnu in z zorenjem se 
le te povečujejo. Koruza je za silira
nje pr imerna takra t , ko so spodnji 
listi rjavi. Ocenjujem, da letos pred 
15. ok tobrom koruza še ne bo v 
ugodnem stadiju za siliranje. 

Sam postopek siliranja je eno
staven, ljudje ga tudi dobro pozna
jo . Koruza je namreč rastlina, ki 
vsebuje precej sladkorja, ta sladkor 
prevre v mlečno kislino, ki potem 
konzervira koruzo in prepreči 
kvarjenje. Važno je, da koruzo 
zrežemo, tako se lažje tlači, potreb
no je čim več zraka iztisniti iz 
silaže. P o z n a m o več načinov silira
nja: v koritaste silose, v kupe, v 
stolpne silose. Povsod pa je potreb
no temeljito tlačenje, kajti zrak 
povzroča segrevanje in kvarjenje 
silaže, ter izgubo hranilnih snovi. 
Optimalna temperatura je 30 
stopinj , če nastane v silaži večja 
temperatura koruza porjavi, 
beljakovina koagulira in postane 
n e p r e b a v l j i v a . Gre t j e s i losa 
preprečimo na ta način, da silos v 
najkrajšem času napolnimo, d o b r o 
stlačimo in pokri jemo. Kadar gre 
za siliranje na kup m o r a m o ta kup 
dobro pokriti s plastično folijo (8 
metrov širine in 0,15 debeline), ni 
dovolj ena folija, ampak morajo 
biti dve. Možno je tudi, da pokrije
mo silažo le z eno folijo in nato na 
to folijo d a m o še 10 cm peščene 
zemlje in tako je potem ta silaže 
zaščitena pred dostopom zraka. 
Lahko pa si pomagamo tudi na ta 
način, da d a m o najprej novo 
foHjo, nato pa čez še staro (lan
sko) folijo, čez pa Se gnoj ali t ravo, 
tako namreč zaščitimo folijo pred 
uhravioletnimi žarki . 

Pri siliranju v stolp teh 

problemov navadno ni, po t rebno 
pa je kljub temu dobro pokrit i . 

Letos je dovolj padavin, trava 
hitro raste, za to lahko zadnji odkos 
trave izkoristimo za dodatek 
koruzni silaži (ob siliranju). Naj
boljše silaže smo dosegli vedno z 
mešanjem zadnjega odkosa trave in 
pa koruze. Taka silaža vsebuje 
nekaj procentov več beljakovin kot 
pa čista koruzna silaža, to pa je do
bra hrana za proizvodnjo mleka, 
saj je razmerje škrob:beljakovina v 
tej silaži zelo ugodno. Na ta način 
izkoristimo vso k rmo, ki j o imamo. 

V letošnjem letu b o m o začeli na 
nekaterih posestvih dodajati urejo 
ob siliranju, s čimer se pravtako 
zoži razmerje škrob:beljakovinam. 
Vendar je za to pot rebno imeti 
dozatorje (upam, da jih bomo lah
ko nabavili). Na maso doda jamo 
0,5 ods to tka ureje, pri tem pa je 
treba paziti, da ima koruzna silaža 
najmanj 28 odstotkov suhe snovi . " 

6. oktobra začnemo v ptujski 
občini s spravilom letošnjega 
pridelka sladkorne pese. P a zato Se 
nekaj besed o siliranju odpadkov, 
ki nastajajo ob spravilu sladkorne 
pese. 

Listje in glave sladkorne pese so 
odlična krma za živali^ Listje 
sladkorne pese lahko mešamo s 
koruzno silažo. Lahko pa siliramo 
tudi samostojno. Analize silaže so 
pokazale, da naše silaže vsebujejo 
precej pepela, kar dokazuje, da je 
bilo listje precej onesnaženo z zem
ljo. Nečistoča povečuje odstotek 
maslene kisline, hkrati pa taka 
silaža negativno vpliva na prebavo. 
Za to je prav, da pri enorednih 
kombajnih listje sladkorne pese 
takoj nakladamo na prikolice in ga 
odvažamo v silos. Silirati je po
t rebno kar se da hi tro, potlačiti in 
pokrit i s plastično folijo. 

N . Kotar 

Predelovalna industrija je pripravljena 
odkupiti vse količine industrijskega sadja 

Letošnja sadjarska letina je 
obilna. Poslovna skupnost za 
sadjarstvo ocenjuje, da bomo v 
Sloveniji pridelali 24 000 ton 
plantažnih jabolk, v ekstenzivnih 
nasadih pa 25 000 ton. 

Slovenska predelovalna industri
ja namerava predelati okrog 20 
000 ton industrijskega sadja. Sede
mnajstega septembra so se članice 
Poslovne skupnosti za sadjarstvo 
dogovorile za naslednje odkupne 
Pogoje sadja za predelavo: cene za 
• kg franco naloženo 230 din, pri
delovalec dobi najmanj 200 din za 
kilogram, organizator zbiranja 
kmečkega sadja pa do 0.30 din za 
•kilogram. Kako bo odkup sadja 
organiziran v ptujski občini nam je 
Povedal direktor KZ Ptuj Miran 
Glušič: 

V zadrugi Ptuj ocenjujemo leti-
''o v sadjarstvu kot nadpovprečno 
^ j je sadje obilno obrodilo, je 
^razmerno zdravo in kvalitetno 
*lozoreva ter je lepo obarvano. Ce-
P''av bo namiznih jabolk (prvo-
"^rednih) malo bi kazalo v le
tošnjem letu vsako kakovostno 

j abo lko obrati in shraniti . Sedanja 
odkupna cena prvorazrednih ja
bolk je po sklepu poslovne 
skupnosti za sadjarstvo Slovenije 
med 7 do 8 dinarjev za kg in po tej 
ceni bo tudi KZ Ptuj v svojih 

poslovalnicah jabo lka odkupovala . 
Opozori t i je pot rebno in dati 

posebno pozornost j abolkam za 
industri jsko predelavo. Prede
lovalna industrija je letos pripra
vljena predelati vse količine 

industrijskih jabolk in to p o ceni 
dva dinarja za kg, naloženo na ka
mion na kamionski cesti. Ker gre 
resnično za dragoceno surovino, ki 
je v preteklih letih v veliki meri 
propadla , letos zaradi obilne in 
kakovostne letine in primerne 
odkupne cene ne smemo dopusti t i , 
da bi nam sadje ponovno propa
dlo. 

V Kmetijski zadrugi Ptuj smo se 
za organiziran odkup ustrezno 
pripravili, organizacijo prevzema 
pa neposredno vodijo vodje 
zadružnih enot in poslovodje v na
ših poslovalnicah. O d k u p sadja se 
je že začel, v polni meri pa je ste
kel včeraj, I. ok tobra , ko so vsi 
predelovalni obrati sadje začeli tu
di predelovati. ^ 

Predelovalna industrija zahteva 
sveže nabrano jabolka brez nagni-
tih jabolk in brez trave ali l istja." 

Kmetijska zadruga Ptuj bo 
poskrbela tudi za organizirano 
pobiranje sadja pri ostarelih kme
čkih družinah v ekstenzivnih nasa
dih. 

N. Kotar Sadje je zdravo in kvalitetno Foto: M. Ozmec 

OBVESTILO . 
K M E T I J S K A Z A D R U G A P T U J o b v e š č a k m e t o 
v a l c e , d a o d k u p u j e k o n j e in ž r e b e t a . 
O d k u p b o n a m a r o f u v P t u j u , v s a k p r v i p e t e k v 
m e s e c u . 
P r v i o d k u p b o 3. o k t o b r a 1980. 
O D K U P N E C E N E : 
K o n j i I. k l a s a 55.— d i n z a k g 
ž r e b e t a m o š k a s t a r a n a d 1 l e t o 70. — d i n z a k g 
ž r e b e t a ž e n s k a s t a r a n a d 2 let i 

65. — d i n z a k g ž i v e t e ž e 

K m e t i j s k a z a d r u g a P t u j 
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Dober den no lepo vremen van želin! Tak man malo cajta, ke sen se 
kumer k totemi pisaji sprava. Saj vele kak je v jesen na deželi. Delo na 
gor na delo sili, vmes še kokšni sestanek krajevne samouprovepride, lepa 
človik resen nema cajta, da hi še lehko pošteno kihna. Če man le malo 
cajta, v domačo gorico stopin no gledan kak grozdeki zorijo. Če de dobro 
sunce sijalo, te mo sladkega pili. Vinska letina še kar dobro kože. Polov-
joke sen že zamoča no prešo priprava. Nekaj grozdja mo tudi oda, samo, 
da man v gorici glih tiste sorte nasajene, ki mojo najslabšo ceno tak, da s 
totega kšefta moja blagajna nede preveč breja grolala. 

Na spomlod sen van pisa, da sma z mojo Mico tudi cukrno runo 
posejala. Premoj duši, dobro je obrodila no zaj v tolen tjedni na kombajn 
čokama tak, ke ma te tudi mija nekaj k sladkin cajlom ormoške cukrne 

fabrike prispevala . . . Tudi sodje je dobro obrodlo. Z Mico sma že en 
polovjok sladke jebelšnice naprešala. Saj vete, to je tista pijača, ki je 
naenkrat ne smeš preveč spiti, saj ti drgačik zodnji ventil ne zapira no se 
zgodi tak kak poje ena štora pesem: »Te pa pride prdec vroči no ti župa v 
hlače poči.. .« 

Če tak malo po svojen virstvi pogledan, se mi zdi, da je letina še kar 
wedik, samo je hujdič tan kak je v poletnih mescih toča klestla. Na nqši 
žemljici še vse zrose, najboj pa ušpevle rost cen. Tole podražitve nam v 
zodnjen cajti resen dobro uspevlejo no jin nili toča nemre do živega Če bi 
nan še proizvodnja tak hitro rosla kak cene, te bi stabilizacijo hitro pod 
streho spravli no gospodarstvo na zeleno Mejo nategnoli. Pa ke nede 
pomote: pri lotih cenah jaz ne mislin cen po kerih kmetijci svoje pridelke 
odovlemo pač pa tiste po kerih umetna gnojila, škropiva no druge potreb
ščine kupuvlemo. J a to pa je že višja matematika glih tak kak preskrba s 
pralnim prohon: eni majo ga puna podstrešja, drugi pa še ni gol nemremo 
oprati. Se dobro, da ma moja Mica superavtomatski pralni stroj na ročni 
pogon — ribez znamke MRPLG (Mica ročno pere Lujzigate.).... Ligz 
pa za prohon v trgovinah si nuca podplate. Te pa srečno! 

Vaš LUJZ 

PIONIRJI 
O TITU 

S k u p i n a p ioni r jev iz k ra jevne skupnos t i Boris Z ihe r l j e v preteklem 
t e d n u p n p r a v i l a r a z s t avo T i t o — revoluci ja — mir. Pod m e n t o r d o m 
v o d s t v o m A n i t e Sirec pionir j i skora j tri le ta a k t i v n o deluje jo v reci ta-
to r skem k r o ž k u , v t e m le tu p a so p r i p avili še o m e n j e n o razs tavo . Z b r a l i 
so g rad ivo , ki ga ima jo d o m a , nap isa l i spise , v k a t e r i h se spomin ja jo 
tovar iša T i t a in nar i sa l i neka j r isbic . S k r o m n a , a i z r e d n o p r i s r čna 
razs tava j e p r ivab i l a s t anova l ce , ki so se o njej i z r e d n o p o h v a l n o izraziti. 

V de lo s k u p i n e j e vkl jučenih o k r o g 25 pionir jev in c ic ibanov , ki 
ob iča jno pr ip rav l ja jo k u l t u r n e p r o g r a m e o b razn ih pr i ložnos t ih . Volje za 
de lo j i m ne m a n j k a , včas ih so p a le r a z o č a r a n i n a d m a j h n i m o d z i v o m 
k ra j anov n a p r i r e d i t v a h , kjer nas topa jo . Precej svojega pros tega časa 
namen ja jo tej ak t ivnos t i , za to j e n j ihovo d e l o to l iko bolj r e sno in zavze to . 
Pogovar ja jo se, d a bi v kra jevni s k u p n o s t i us tanovi l i p ion i r sko o r g a n i 
zacijo in van jo pr i tegni l i vse pionir je , ki žive v kra jevni skupnos t i . Ker JE 
nj ihova č l a n a r i n a pičla , si želijo tud i p>omoči o d k ra j evne skupnos t i . T a 
j i m j e e n k r a t že pr iskoči la n a p o m o č , k o so o b k o n c u šolskega leta 
pr ipravi l i izlet v Z a g r e b in si t a m ogleda l i k u l t u r n o z g o d o v i n s k e z n a 
meni tos t i in živalski vrt . 

G o t o v o bi se m o r a l i m lad inc i v tej k ra jevni skupnos t i k r e p k o 
zg ledovat i p o ak t ivn ih pionir j ih , saj se z nj imi še zda leč ne morejo 
pr imer ja t i , p a tud i mar s ika t e r i k ra jan bi l a h k o o b t e m p r i m e r u pomisUL, 
kol iko s a m a k t i v n o deluje v tej novi kra jevni skupnos t i . Pionirj i so torej 
d o b e r vzgled in pravi jo , d a d o b r i vzgledi v lečejo! 

N . D . 

„Ne vsi naenkrat 
v vrsto, prosim!" 

T a k o u k a z o v a l n o j e m o r a l a poseči m e d k u p c e m a l a p roda ja lka , k o 
so se o d p r l a v ra ta t rgov ine ali bolje r ečeno t ržnice pri vr tcu o b Pot rčevi 
9 v Ptuju. Prvi j e sensk i d a n j e v tej enot i min i l ko t b i t reni l . TovariSice in 
c ic ibani so pr ipravi l i p r a v c a t o t ržn ico , ki j e p o n u j a l a d o m i s e l n o a r a n 
ž i r ano sadje . Ražnj ič i — sadn i s eveda — so šli v slast, nič m a n j ali skora j 
bolj p a s č o k o l a d o obli t i keksi . P o njih j e b i lo največje f)ovpraševanje, 
č e p r a v n i so znani lc i j e sen i kot grozdje , h r u š k e , j a b o l k a in slive. C e n e so 
bile i z r e d n o k o n k u r e n č n e — skora j v saka p r o d a j n a miza j e ime la svoje, 
oč i tno p r i l ago jene k u p n i moči in povpraševanju matih kupcev. 

GMČa, da je jo j ! Nobenega reda, DobeM v n t c — pa M pffiH T r i aa v m ^ 
za to 90 že poskrbele budne oč i tovariSic! ( foto JB) 

Najmla jš i so zvedavo , og ledova l i p o n u j e n o , starejši so se hitro 
odloči l i za n a k u p in k m a l u po rab i l i svoje d e n a r c e , ki so j ih sami narediti. 
T u d i neka j b a r a n t a n j a j e bi lo , k e r so b i le želje večje o d m o ž n o s t i kar 
sp loh n i č u d n o , če so se otroci česa nauči l i od odras l ih . Sicer pa j e bcJj 
p o m e m b n o to , d a so o t roc i vedel i , zaka j so skupa j s tova r i š i cami pri
pravil i t a k o z a n i m i v o , z a b a v n o in p o u č n o igro. K e r j e jesen?sodejat i v e n 
glas . iti ke r j e d a n e s prvi j e sensk i d a n . G o t o v o ga ne b o d o tako hitro 
pozabi l i . O m e n i t i pa m o r a m o , d a so tud i v ostalih e p o t a h ptujskega 
V i ^ o j n o v a r s t v e n e g a z a v o d a pr ip rav i l i p r i l ožnos tne igre na t e m o prvi 
jesenski d a n — vsaka p o svojih močeji in z m o ž n o s t i h 

N . D . 

Solidarnost 
medKS 
v Ptuju 

Na območju Ptuja je več krajevnih 
Aupnosti, ki zaradi objektivnih razlo
gov niso mogle in tudi do konca leta ne 
bodo mogle v cek)ti uresničiti progra-

sprejetega za dve in polletno refer
endumsko obdobje. Gre predvsem za 
sofinanciranje nekaterih objektov, za 
katere ostali sofinancerji niso imeli svo
jega ddeža. Predvsem je to gradnja ka
nalizacije in skupnih prostorov, mo
dernizacije ulic in cest ter podobno. Po 
drugi strani pa nekaterim krajevnim 
skupnostim primanjkuje sredstev za le-
t(rfnjc planske naloge. Tako KS Turni-
Kc manjka sredstev za dokončanje vo
dovoda. KS Bratje Reš in kS Budina-
Brsije pa za gradnjo doma krajanov, 
saj bi obe krajevni skupnosti radi že v 
letoSnjem letu spravili dom pod streho. 

Zaradi tega so se na zadnjem posvetu 
predstavnikov ptujskih krajevnih sku
pnosti dogovarjali, da bodo tiste KS, ki 
jim sredstva ostajajo, posodile denar, 
največ do 6 mesecev tistim KS, ki ga le
tos nujno potrebujejo. O tem bodo 
končno odločali samoupravni organi v 
KS. 

FF 

Jesenske posebnosti 

Gobe rastejo, kot po dežju, še tisti, 
ki niso izkušeni gobarji jih najdejo. 
Takšnih, kot jo je na primer našla 
Kma Cus iz Doliča pri Destrniku pa 
je bore malo. V rokah drži jurčka 
velikana, ki tehta blizu 60 dkg. In 
da je začudenje še večje, sploh ni 
črviv. Sicer pa pravi Cuševa, da jih 
je tKtega dne habrala prek 2 kg in 
to same lepe in zdrave. 

Tudi 12-ietai / r i e n U v - ' . : . . s 

Krajgerjeve v Ptuju 5*: jc .i 

la sreča. Njen juick iktT 
kan, je pa posefenci.'Ofc ^ 
namreč še šest priradA jar 
ko, da je vseh skupaj aeder.. 
prav za juho, je d q a l a B̂ . 
mama, ampak lam • H n s l o v 
kjer so jih nabirali, jA je ie ve< 
morda bo mtA mjfmm ie hak 
posebna pra^a goha. 

V pnjb# Ucvilld smo objavili 
fotopafij« nenavadnega krompir
j a , U je anel naravno obliko račke. 
ftsaMScd^.ngotovili. da sploh ni 
ha na i l a t , k i ^ l Marija Trstenjak iz 
Irimnr je naletela na precej podo
ben priraer. Kot vidite na sliki je 
l inipii zares podoben rački in 
B i a i d h bi se zares b o l j prilegla 
•Ksnala vsebina. 

Fotovesti: M. Ozmec 

Polaganje venca k spomeniku padlim v NOB 
KS ORMOŽ 

N a s l avnos tn i seji društev in 
organizaci j K S O r m o ž so i m e n o 
vati de legaci jo , ki j e položi la v e 
n e c p r e d s p o m e n i k p a d l i m A' 
N O B . P r i so tn im k r a j a n o m j e 
s p r e g o v o r i l . F r a n c O m a n , p r e d s e 
dnik k r a j evne organizac i je ZZB 
N O V . 

t K o p o l a g a m o venec p r e d 
spomenik žrtev fašizma, naše m i -

sti hitijo v čase d r u g e sve tovne 
v o j n e , . . . v čase . ko se j e začela 
najbolj t e m n a s t ran naše z g o d o 
vine, temna za to , ker so nas o b 
sodil i n a n a r o d n o s t n o s m r t in ke r 
nas n i k d a r p re j n iso t a k o nas i lno 
p o n e m č e v a l i . . . T a k š n o r avna 
nje p a j e rod i lo o d p o r , ki pa ni 
prišel d o izraza, saj so p r v e vod i 
telje Ke renč i ča . M e g l o . M i l e n o 
P e t o v a r . . . . že leta 1941 ustrelil i . 
K l jub t e m u p a j e u p a n j e v svo

b o d o t lelo v vseh srcih . . . T a k o j e 
15 m o ž iz O r m o ž a in okol ice 17. 
septembra 1943 p r i p r av i lo tajni 

ses tanek na Lešn i škem v r h u . 
V e n d a r so bili za rad i ne izkuše 
nosti in s ta lne b u d n o s t i ges t apa 
izdani in pos lani v t abor i šče D a 
chau , od k o d e r se vsi niso v rn i 
ti... 

. . . • Zaves t , živeti v svobod i 
pravičnejše življenje, j e p r e m a 
gala vse povo jne težave, ki j ih ni 
bi lo m a l o in us tvar i la r e sn i čno 
b lag in jo j ugos lovansk ih n a r o d o v . 
Zal n a m j e v to r ados t kan i l a 
g renka kapl ja . U m r l n a m j e to 
variš Ti to . N jegovo smr t s m o tež
ko prebole l i , a ostal i s m o p o n o s n i . 
Jugoslavi ja j e os ta la t r d n a in 
e n o t n a . . . « 

F i M Delegacija , ki je poMBa K O M C prai ^ n M i . i l pnAa T NOV 

Začeli z gradnjo doma občanov 
V krajevni s k u p n o s t i Budi -

na—Brs t je so v s o b o t o 20. sep
t e m b r a mlad inc i n a de lovn i akciji 
zasadiU prve k r a m p e m lopa te v 
zemljišče, kjer bo stal nov , težko in 
do lgo p r i čakovan i D O M O B Č A 
N O V . S p ros tovo l jn im delom, so 
izkopal i us t rezne j a r k e za t e m e 
lje novega d o m a . N a akciji se j e 
zb ra lo 50 mlad incev in pionir jev, 
ki so z veseljem podv iha l i rokave , 
saj b o d o v d o m u o b č a n o v dobi t i 
tudi svoje p ros to re za sestajanje in 
za r azne pr i red i tve . V K S Budi -
na—Brs t je men i jo , d a bo v času 
g radn je novega d o m a o b č a n o v 
p o t r e b n o še več p ros tovo l jnega 
dela t ako s s t ran i mlad incev , ko t 
tudi ostal ih k ra janov . S p ros to 
voljnim d e l o m b o d o p r ih ran i l i 
p rece j d e n a r j a , ki g a b o d o l a h k o 

porabi l i za opnemljanjjc PROSTO
rov. Z a č e t d t JC SPOSNIDCN IN 

^ a i i i o , d a b o o s ta lo t a k o tud i 
^™P«3- Marjan J. 

PRAZNIK KRAJEVNE SKUPNOSTI ORMOŽ 
V nede l jo 2 1 . s e p t e m b r a so se v D o m u ku l 

tu re v O r m o ž u zbra l i de lega t i organizac i j in 
d ruš t ev k ra jevne skupnos t i O r m o ž na s la
vnos tn i seji o b le tošnjem p r a z n i k u k r a j e v n e 
skupnos t i . De lega t e in goste j e p o z d r a v i l 
p r e d s e d n i k sveta K S Fel iks S t ropn ik , čes t i tke 
m želje za u s p e š n o de lo p a so d e l e g a t o m p r e 
nesli tudi pionirj i in mlad inc i o s n o v n e šo le 
O r m o ž . O d e l u k ra j evne skupnos t i in o b č i n e 
O r m o ž ter o p r izadevan j ih naše d r u ž b e v ce lo t i 

{"e g o v o n l F ranc i Polič, p r e d s e d n i k k r a j e v n e 
:onference S Z D L . V s l avnos tnem govoru j e 

m e d os ta l im p o u d a r i l p r i zadevan ja za rea l i 
zacijo r e f e r e n d u m s k e g a p r o g r a m a v K S O r 

m o ž in opozor i l na na loge , ki j i h i m a m o v 
p n p r a v a h za obč insk i r e f e r e n d u m za v l agan j e 
v osnovnošo l sk i pros tor . 

Z a p r i z a d e v n o de lo in d o s e ž e n e r ezu l t a t e so 
zas lužn i p o s a m e z n i k i in o rgan izac i j e 
sprejeli b ronas t e z n a č k e O F . Z n a č k o so preje t i 
vaški sveti; F r a n k o v c i , H u m in Loperš ice , P i 
ha ln i o rkes te r O r m o ž te r Mil ivoj Žeml j i c i n 
Ivan Pavl inič . 

V k u l t u r n e m p r o g r a m u , ki so ga p r ip rav i l i p o 
podel i tv i p r i znan j , so sodeloval i P iha ln i o r k e 
ster O r m o ž , č lani n o v i n a r s k e g a k r o ž k a o s n o 
vne šole O r m o ž in mošk i pevsk i z b o r iz Or 
m o ž a . 

N a s b v i U K t n i seji organizacij in društev v 
Ormožu s o imenovati delegacijo , k i j e po lož i la 
venec k spomen iku padl im v N O B . 

O b 11. uri j c bi la v D o m u društev v O r m o ž u 
otvoritev medobč inske razstave del l ikovnikov 
amatei jev iz obč in Ptuj. Ljutomer, Murska 
Sobota, in Ormož . Kot gost razstave pa se j e 
Ormoižanom s kiparskimi izdelki predstavil 
d o m a č i n T o n e Sever, ki s e na ljubljanski aka-
d e m q i z a l ikovno umetnost že tretje leto obl i 
kuje v kipaija . O b otvoritvi j e prisotnim o p o 
m e n u razstave in o de lu amaterjev l ikovnikov 
m v o r i l tipian OberdcaL 

, F i M 

Vnš^mm piiihjti hi M b a i c e T os Ormmt m at ddegrtw KS a u p i t t nčeacCT O Ž O n — i j e — m^ghtm mOm p tdrtaiBa krajevno 
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Povsod skn/esno 
za dan pionirjev 

Jugcšlavije 
v času, ko je v delavskem domu Franca Krambergerja v Ptuju poteka

la osrednja občinska slovesnost ob dnevu naših pionirjev, so bile prilo
žnostne proslave v vseh osnovnih šolah ptujske občine na katerih so pio
nirji na kratko spregovorili o svojem delu v preteklem šolskem letu, spre
jemali pa tudi program aktivnosti za vseh deset mesecev — kolikor jih 
bodo skupaj preživeli v tem šolskem letu ter se ob učenju in delu pripra
vljali za življenje, za bodoče samoupravljalce na katere tudi upravičeno 
računamo. 

Na osrednji slovesnosti v delavskem domu Franca Krambergerja v 
Ptuju so pionirje pozdravili predstavniki družbenopolitičnega življenja 
občine ter jim ob tem zaželeli, da še naprej čuvajo lik Titovih pionirjev, 
da bodo vsepovsod za vzor — v šoli, doma in v okolju v katerem živijo. 

Slovesno je bilo tudi v osnovni šoli dr. Fraivja Zgeča v Dornavi v kateri 
so pionirji za svoj praznik razvili prapor in ob tem povdarili, da je minilo 
že 38 let od kar so prvič proslavili ta praznik, vendar letos prvič brez lju
bljenega predsednika Tita. Ob tem so obljubili, da ne bodo pozabili člo
veka, ki jih je imel rad in ddal z njimi ter jim izbral pot po kateri dane.«: 

Deleeati zbrani aa osrednji slovesnosti v domn Franca bnnbcrgerja v 
Ptuju, (foto: mš) " 

hodijo. V skrbno pripravljen jn-ogram so vpletli z besedo, glasbo, pesmijo 
in plesom našo prrteldost, sedanjost in prihodnjost zavedajoč se, da so 
resnični nosilci revohidcmamega boja za nadaljno graditev naše socialisti
čne družbe — kot jih je zadolžil tovarB Tito. mS 

noni i j i OŠ dr. Franja Žjgptu v Dornavi so v ponedeQelc razvili svoj novi 
pionirski prapor, (foto: mS) 

SREČANJE Z ANTONLN} mSlER 

Sem gospodinja in gospoda, ...da znam 
slilcati sem vedeb 

Ze rože, ki kar nekako tekmujejo 
katera bo lepše cvetela, te 
prevzamejo, ko stopiš v to domačo 
hišo. V prvem prostoru in ob stop
nicah, ki vodijo v nadstropje, so 
obešene fotografije mojstra Stoja-
na Kerblerja. Vse je na svojem mes
tu, čisto in pospravljeno ter tiho. 
Le topla beseda v pozdrav se 
izgublja v prostoru in tudi tiste be
sede — ki so bile namenjene meni: 
Kaj pa je tebe treba bilo? — je 
spremljal topel nasmeh na obrazu. 

, ,A da je t a k o ? " je dejala. In 
potem sva se pogovarjali. Jaz sem 
postavljala vprašanja, ona je od
govarjala. In čim bolj se je najin 
razgovor bližal kraju, tem manj 
sem znala ceniti sama sebe, svojo 
revščino, ki j o nosim v sebi. 

In potem sva skupaj v mislih 
prehodili njeno življenjsko pot, že 
petinosemdeset let ima za sabo 
Antonija Kerbler, upokojena 
pedagoginja in amaterska slikarka 
s Ptujske gore. 

Rojena je v Ljubljani, v delavski 
družini, kjer je bilo šest otrok, bolj 
lačnih kot sitih. Oče jo je kljub 
revščini poslal na učiteljišče, ki ga 
je v Ljubljani tudi končala. Nekaj 
let je zastonj iskala službo; oče je 
kot socialist delal zbrko na občin
skih volitvah v Šiški pri Ljubljani. 
Izvedeli pa so tudi , da ne zahaja v 
cerkev in da ni v Marijini družbi. 
T a k o je tri leta čakala doma in se 
preživljala s šivanjem. 

, ,Moja prva služba je bila v 
Gorjancih, nedaleč od Baze 20. Vsi 
otroci od prvega do osmega razreda 
so bili skupaj , pa še ponavljalna 
šola. Bila sem srečna, ker sem dobi
la službo, oče pa se je ob slovesu 
jokal . Tam sem vzdržala slabi dve 
leti. Ko so se raztepli volkovi zaradi 
vojne iz Dalmatinskih gozdov v 
kočevske in sem imela silen strah 
pred medvedi, sem odpovedala 
službo. Medveda ^pa^ sem enkrat 
srečala. Bilo je grmovje, medved je 
bil obrnjen v eno jaz v drugo smer. 
Priklenjena na zemljo sem še le po 
dolgem času počasi, počasi krenila 
naprej . Lovci so me namreč že prej 
opozorili naj ne delam kravala, naj 
ne kričim, če srečam medveda in to 
sem upoštevala. Ko pa so se gor 
pritepli še volkovi in je izginil en 
upokojenec, ki je nabiral zdravilna 
zelišča, pogrešali pa so tudi majhno 
punčko — takrat pa sem jo ubrala 
p r o č . " 

Službo je nato Antonija dobila 
na Ciril-Metodovi šoli v Trstu. 
Tam je bila dve leti v času vojne. 
Bolj je stradala kot bila sita. Kma
lu po končani vojni 1918. leta so 
vsQ učitelj«^, ki niso bili rojeni n^ 

Primorskem, s policijskim sprem
stvom izgnali. Prišla je na Štajer
sko, delovno mesto so ji dali na 
Ptujski gori. T a k o danes Antonija 
že 62 let živi v tem kraju. Tu je 
našla tudi moža, ki j e bil ravnatelj 
šole Ptujska gora. Nastala je 
družina, leta 1956 pa je bila 
upokojena. 

, ,Ker sem meščanka, sem bila na 
deželi zelo srečna, prevzelo me je 
delo, rada sem bila učiteljica in bi-, 
la sem 36 let na š o h . " 

Kakšni so spomini na majhne 
otroke v.družini? 

, ,Otroci so res sreča, lahko pa so 
tudi huda bridkost . Prvega sina 
.sem izgubila, ko je bil star šest let. 
Takrat otroci še niso bili zaščitno 
cepljeni, razen proti kozam. Na 
Ptujski gori je bila družina katere 
otroci so bili bacilonosci ne da bi 
sami tudi zboleli. Iz te družine je 
otrok hodil v prvi razred, enako 
kot moj fantek. Rekla sem mu: 
Primi za roko kogar hočeš; takrat 

smo prvi šolski dan obhajali z ma
šo v ceivi. Moj Branko je prijel za 
roko ravno otroka in čez te
den dni jc zaradi davice umrL Ko 
smo pokopali Branka, se je kmalu 
rodib že Majda. Ker pa nisem mo
gla prenesti, da bi druge matere 
bile tako srečne, da bi inide sina, 
sem v devetintridesetem letu rodila 
še Stojana. i n on je danes tako 
znan na Ptuju". Tako skromno je 
to povedala kot zna le .ona. saj je 
Stojan vendar svetovno znan moj
ster fotografije. 

Vprašala sem j o tudi po veselem 
ali žalostnem dogodku, ki ga je 
Stojan ušpičil v svojem otroštvu, 
pa je povedala: „Stojan je bil silno 
ubogljiv, miren in resen fant. 
Pfdomil ga je ediqo takrat, ko je 
kljub moji piepovedS šel smučat in 
si domi l nogo. Siromak je trpel 
celo leto, pol leta je M v b(rinišni-
d , pol leU pa smo se še doma 
mučili, da s m o mu odprli skkpe na 
nagah. Sama sem ga poučevala za 
četrti razred nižje gimnazije. Sre-

Antonija Kerbler foto: Stojan Kerbler 

čno se j e vse izteklo in potem je šel 
v višjo gimnazijo v Ptuj . 

Ravno ta nesreča ga je pripravila 
do tega, da je dobil veselje d o 
fotografije. Bil je v bolnišnici, 

. smilil se mi je, nisem vedela kaj bi 
mu d a h . Edino moje premoženje 
je bil fotografski aparat in iva. 
Pa sem mu dala družinski foto
grafski aparat, z njim je začel in 
dobil veselje do fotografije, veselje 
za svoj bobi ." 

Antonija Kcibler se ljubiteljsko 

ukvarja s slikarstvom. S svojimi 
slikarskimi deli se vključila v pro
gram praznovanja o b četr tem kra
jevnem prazniku, ki so ga praz-
novah na Ptujski gori. Otvori tev 
razstave je bila v soboto , 20. sep
tembra ob 10 uri v prostor ih 
osnovne šole Ptujska gora . 

, ,Da znam slikati, to sem vedela, 
to je bilo že v družini . Tudi brat j e 
znal slikati takoj ko je začel. V 
mladosti sem bolj malo shkala . 
Kasneje, ko je bila družina in 
služba sem slikala toliko kolikor j e 
zahtevala metoda pouka . Ko pa je 
umrl mož , je bila samota prevelika 
in sem začela slikati resno. Ker 
nisem šolana, sem delala le pos
netke, ne le lahke — tudi težke. 
Posrečilo se mi je in tako sem sli
kala napre j . Vendar svojih slik 
nisem kdove kako cenila, verjetno 
ravno zaradi tega, ker sem zraven 
prišla na preveč lahek način, brez 
večjega t ruda, česar sem se lotila 
vse je šlo. Po tem sem enkra t 
prosila akademskega slikarja 
Lugariča — prišel je, pogledal 
slike in mi dal nekaj korajže. Lju
dem so vse moje slike všeč, zave
dam pa se, da niso m o d e r n e . " Kot 
pravi Antoni ja , pri 85 letih ven več 
ne more hodit i in nositi s seboj vse 
ropotije, ki jo rabi za slikanje. 

Slika z oljem, deloma ima pla
tno , deloma lesonit. In takšne so 
tudi slike, ki jih je razstavljala. 

Ko sem j o prosila naj pove še 
, kakšno življensko izkušnjo, ki se 

je rada ali pa nerada spominja, iz 
svoje bogate zakladnice ni mogla 
ničesar izbrati , sicer pa je tudi res, 
da je njeno življenje bilo takšno , 
da je vsak dan kaj novega spozna
la in vsak d a n in na vsakem kora
ku mora la odstranjevati ovire in j e 
moja prošnja bila p revd ika zah
teva. 

K a k o si krajša čas? , ,Dela pa 
imam. Sem gospodinja in gospo
dar . Popravl jam hišo, obdelujem 
velikanski vrt . Sem dekPca za vse 
in pri 85 letih še vedno l ahko de
lam. Doklef se bom lahko še giba
la bo š l o . " In giba se od j u t r a d o 
večera, p o sedem do osem u r sku
pa j , potem malo počiva in na to 
pride na vrsto vrt . Dan za d n e m je 
t ako . Tudi jaz sem j o ob petih 
popoldan tistega dne našla v vr tu . 

V tej jeseni življenja j o vsak 
teden obiščeta Majda in Stojan ter 
vnuki : Stojan, Urška in Mojca . 

O b slovesu, ob stisku roke je 
izrazila še željo, da bi šla spet v 
tiste kraje kjer se je začelo njeno 
šolniško delo, v Gorjance. ToHko 
spominov in prijateljstev j o veže 
na te kraje. Go tovo ji bodo to že
ljo domači izpolnili. 

Slike: sejalec tihožitja, rože, de
dek in Stojan, pa ogromna Ptu jska 
gora . . . nikoli mi ne bodo pobeg
nile iz spomina. Celo galerijo ima 
Antoni ja v svoji sobi, tudi sorod
niki in Ptujskogorčani imajo njene 
slike. Tokra t sem se srečala z 
Antoni jo drugič in toliko spomi
nov je ostalo v meni iz teh srečanj , 
.toliko lepega in. . . t ako majhen 
postaneš ob srečanju s tako boga
timi ljudmi kot je Antoni ja Kerb
ler. 

N. Kotar 

Literarni večer v ptujski knjižnici 
Literarni večer, ki so ea Drioravili v Dtuiski liudski in študijski kniižni-

d v okviru prireditev ob ptujskih kulturnih srečanjih, je lepo uspeL 
Zbralo se je veliko število osnovnošolske mladine - pohvaliti je pot rebno 
predvsem osnovno šolo Franc Osojnik, žal pa je bilo le malo srednješol
cev, čeprav so bili o literarnem večeru p o d r o b n o obveščeni. P o uvodni 
besedi je tekel več kot enourni dialog, ki je dal mladim poslušalcem prilo
žnost spoznati goste — knjižno i lustratorko Jelko Reichmanovo ter pisa
telja Iva Z o r m a n a in Slavka Pregla. Več v prihodnji številki Tednika . 

mš 

Z G O O O V I M A 

K I D R I Č E V E G A 

3- nadaljevanje t> 

V katastrski občini Lovrenc s o zgradili vsa taborišča, razen taborišča 
Sanok (IV), k i j e služilo za venerične in dermatološke bolezni. Ležalo je 
^ v e r n o od železniške proge v katastrski občini Gerečja vas. V katastrski 
občini Gerečja vas, j u ž n o od železniške proge, pa j e ležalo še pokopališče. 
Le pokopališki zahodni rob j e segel v katastrsko obč ino Apače . Tako sta 
•^borišče Sanok in pokopal išče ležala v z h o d n o od ceste, ki teče še danes , 
^ v e d a modernizirana, na vzhodni strani naselja Kidričevo in tovarne, 
^ cf < ,e Ptuj—Pragersko proti j u g u in se nato prikljufi na cesto, ki pelje 
P^oi: Lovrencu. 
Ji S e v e r n o o d železniške proge Ptuj—Pragersko in j u ž n o od ceste 

Pragersko se je razprostiralo s e d e m ograjenih naselij. Med njimi 
^ De'e skupine neograjenih barak, ki s o služile za osebje taborišča in v 
"^ -̂̂  i ruge namene. 
^ - ž.elezniškc proge, oddal jene o d nje okrog 50 m, so ležala ograjena 
l^o-iča: p d t a m a . pralnica in razkuž^valnica ter karantena, kot e n o 
ifbor Jče. vendar ločene po opravil ih. Severno od teh ograjenih barak j e 
' ^ i aporišče rezervne bolnišnice K L A T O V O (taborišče I). V z h o d n o 

od njega j e stala g rašč ina z g o s p o d a r s k i m i poslopji , s e v e r n o od nje 
rezervna bo ln i šn ica H A L I C , s eve rno od nje s k u p i n a b a r a k za moštvo 
taborišča; s eve rno od teh pa de lavn ice , in s e v e r n o o d njih o b cesti 
Ptu j—Pragersko , ru sko ujetniško tabor i šče ( tabor išče 111). 

Vsa tabor išča so ležala na g o z d n a t e m o b m o č j u rdečega in ze lenega 
bora ter akacije , z iz jemo redkih pašn ikov in njiv. 

J u ž n o od železniške p roge j e v nač r tu za r i sana e d i n a r eze rvna 
boln išn ica z i m e n o m M l a d a Boles lava ( J u n g b u n z l a u ) , n a m e n j e n a z a 
infekcijeke bolezni , tifuz, T B C itd. 

T a b o r i š č n a nasel ja so ležala vsaksebi p o več sto m e t r o v . K a k o r n a m 
j e pokaza l a tabe la , j e s k u p n a izmera ogra jen ih tabor i šč o k r o g 46 hek
tarov. Vse ozemlje , ki pa j e z a v z e m a l o tabor i šča m pros tor m e d tabor išč i , 
kjer so stale razne n a p r a v e , kot e l ek t r a rna , v o d o v o d n i bazen i , že leznica 
med naselji in razs t resene b a r a k e za razne n a m e n e — pa j e mer i lo nad 
234Jia . 

B A R A K E 
N a č r t vojaških boln išn ic v S t m i š č u na s seznan ja s š tevi lom in n a m e 

nom b a r a k v tabor išč ih in s š tevi lom postel j za bo ln ike , vo jne ujetnike 
in oseb je tabor i šča . N a v e d b e v n a č r t u n a m nud i jo tele podatke o 
n a m e n u barak: , _ ^ 

Taborišče je štelo po načrtu 295 barak. Č e odštejemo majhne 
barake za s tražamice in sanitarije j e bilo v taborišču 252 večjih barak. 
Barake so bile različno vehke. Največje so merile po dolžini okrog 
45 m. po širini pa 10 d o 4 m. Pri velikosti barak se b o m o pomudi l i še 
pozneje. 

M e d večje s tavbe v taboriščih so sodi le poleg barak s sto ležišči, še 
jed i lne h a k , ki s o M e p o dve v ruskem taborišču, in taboriščih D u n a j , 
Sanok in KJatovo. 

Barake z različnim števi lom ležišč je imela le bolnišnica Mlada 
Boleslava. -V devet ih barakah je bilo po 100 postelj, v petih po 32, v 
petih p o 2 0 i n v eni 37. Le v »Mladi Boleslavi« je v načrtu zaznamova
no S t ^ f l o p o ^ l j , drugod pa le n a m e n barake. Po velikosti barak za 
bolnike in v o i n e ujetnike v Mladi Boleslavi pa zaključujemo lahko 
kol iko ležiSč j c b i lo v drugih taboriščih in v raztresenih barakah izven 
oKTajenih taboriSč, kar n a m pove naslednja tabela. 
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Babice in dedki med cicibani 
,, . . . Redko se zgodi, da smo 

gostitelji starejših, izkušenih, razu-
mevajočih ljudi, zato smo toliko 
bolj veseli, da lahko v naši sredi 
pozdravimo vas dedke in babice 
naših varovancev . . . Pravijo, da 
z rojs tvom dob imo otroštvo, mla
dost in starost. Koliko bolj smo 
delovni v mladosti, tem bolj smo 
bogati v starosti. Mi mladi bi bili 
veseli, če bi imeli toliko izkušenj, 
kot jih imate vi. 

Danes ni čas, da bi razglabljali o 
preteklosti, pa vendar ne moremo 
pozabiti , da ste tudi vi bili mladi, 
da ste prepevali ob srečnih, vedrih 
in lepih trenutkih. Na planincah, 
En pauer pa grahovico seje, Roz, 
Podjuna, Žila. . . danes ne bodo 
zvenele zato pa vam bodo otroci 
predstavili v pesmih, medvedke, 
punčke, zajčke, . . . skratka pisan' 
otroški svet ." 

Besede, ki jih je tovarišica Bran--
ka Sagadin namenila babicam in 
dedkom, ki so bili ob dnevu staro-
.stnikov gostje malčkov v Vzgojno 
varstvenem zavodu Ormož, so se
gle v srce in jih popeljale v otroški 
svet. Babicam in dedkom, povabili 
so jih nad petdeset, so cicibani 
pripravili urico petja, rajanja in 
recitacij, vsaka izmed njih je bila 
enako prisrčna. 

P o d o b n o prireditev pripravljajo 
v VVZ Ormož že nekaj let zapo
red. S tem se vključujejo v priredi

tve ob praznovanju v Krajevni 
skupnosti Ormož in obeležitvi dne
va starostnikov. Krajanom, starim 
nad sedemdeset let, v Krajevni 

skupnosti Ormož pripravijo tudi 
pogostitev v okviru praznika KS 
Ormož . Letos nameravajo pripra

viti sprejem v mesecu novembru. 
Krajanov, starih nad sedemdeset 
let, je v KS Oimož nad 270. 

Fi m 

Med njimi je še mnogo tistih, ki redno obiščejo vinograd in polje, z moti-
ko seveda. 

Turistični avto 
rally 

v počastitev praznika krajevne skupnosti se člani A M D Ormož 
vključujejo z izvedbo turističnega avto ralyja, k i j e postal tradicionalen. 
V preiskušnjah, relacijski vožnji, ki j e bila speljana skozi krajevne 
skupnosti v občini Ormož in je skrivala o s e m kontrolnih točk, spretnostni 
vožnji na pol igonu, streljanju z zračno puško in testiranju znanja iz 
cestno prometnih predpisov, so se vozniki potegovali za prehodni pokal 
krajevne skupnosti in pokale A M D Ormož. V organizacijo in izvedbo 
letošnje prireditve j e bilo vključenih nad 80 članov, ki so s prostovoljnim 
de lom omogoči l i nemoten potek tekmovanja. Vel iko praktično vrednost 
pa je imela p o m o č radioamaterjev iz Ormoža. 

Se en tehnični pripomoček j e letošnjemu tekmovanju zagotovil 
korektnost in neoporečnost sodi iških odločitev — TV kamera in ma-
gnetoskop, ki j e skrit o b križiščii neprizadeto beležil prekrške tekmo-

NajbdjSi z letoSnjega raflyja. 

valcev. T o tehnično napravo j e organizatorjem rallyja posodila osnovna 
šola Tomaž. 

Alojz Jauševec, predsednik športne komisije pri A M D Ormož j e 
menil , da so se ob letošnji prireditvi izkazali tako sodniki, pomočniki , 
ocenjevalci, kakor tudi tekmovalci , slednji z do ločeno mero kazenskih 
točk. Svojo trditev je podkrepil z dejstvom, da letos ni bilo pr ipomb na 
ocenjevanje. »Znanje in spretnost udeležencev je bilo na primerni 
kakovostni ravni, le tekmovalna zagnanost nekaterih voznikov je »se
kala« ovinke, kar j im j e prineslo kazenske točke. V preiskušnji znanja 
cestnoprometnih predpisov so kandidati odgovaijal i zelo precizno, prav 
tako so se odrezali tudi na strelišču,« je o kakovostni ravni tekmovanja 
menil Aloje Jauševec. 

Tekmovanja s e j e udeleži lo 21 posadk, uvrščenih pa j e bilo 20. 
Prvo mesto in prehodni {X)kal KS Ormož je osvojil voznik Albin 

Primožič iz Ptuja, kije tekmoval za Združenje šoferjev in avtomehanikov 
drugo mesto si je privozil voznik Jože Sorlak iz Kidričevega, na tretje 
mesto pa se j e uvrstil najboljši domačin , Branko Puklavec s Hardeka. D a 
je bilo letošnje tekmovanje zahtevno in po lno pasti pove podatek, da sta 
lanska prvaka Gerlovič—Borak letos pristala na o s m e m mestu, manj 
uspeha pa so imeli tudi mnogi izkušeni vozniki. 

Fi M 

Igre brez meja 
v naši občini s m o o igrah brez meja že veliko slišali. Tudi člani O O 

Z S M S Leskovec .so se odločili , da za osnovne organizacije mladih s 
haloškega območja prirediio »Igre brez meja«. 

Igre brez meja s o bile 21 . septembra na rokometnem igrišču v 
Leskovcu. Prijavilo s e j e 5 ekip: Vareja, Majski vrh, Podlehnik. Dolena 
in Leskovec kot organizator srečanja. 

Sodelovale so samo štiri ekip>e, ekipa iz Do lenc se tekmovanja ni 
udeležila. 

N a igrah so bile naslednje panoge: ubijanje bika; vožnja s a m o -
kolnice z zavezanimi nogami, s tem da je v samokolnici sedelo dekle; 
skakanje v vrečah in nošenje vod e iz potoka v »piitah«. Vsekakor je bila 
zadnja igra najbolj zanimiva, saj tekmovalci so bili po končani igri 
(seveda tisti, ki so tekmovali ) p o p o l n o m a mokri. 

Za konec pa je bilo še n o g o m e t n o srečanje med dekleti in fanti. 
Rezultat je bil 2:2. s tem da so imeli fantje zvezane roke in bili so brez 
vratarja. 

Končne uvrstitve: 
Prvo mesto so zasedli člani iz Leskovca s 13 točkami, drugo člani 

Podlehnika z 12 točkami, tretje mesto si j e priborila ekipa z Majskega 
vrha z 11 točkami, četrto mesto pa j e zasedla ekipa Varej s tremi točkami. 

Organizacija je bila še kar zadovoljiva, moti lo nasje predvsem to, da 
so za sodnika izbrali enega izmed svojih članov. Zelja vseh je, da še 
kakšna O O Z S M S priredi srečanja s takšno ali drugačno prireditvijo. 

Jana Hvaleč 

Trgatev V 
ormoški občini 

Pri kmetijskih inšpektorjih občin 
Ormož in Ptuj smo izvedeli, da so 
za ormoško občino določeni roki 
pred katerimi se ne sme pričeti trga
tev posameznih sort grozdja. Sorti 
rizvanec in ranina lahko t rgamo po 
1. oktobru , beli burgundec, muškat 
otonel, rulandec in muškat silvanec 
po 6. oktobru, šipon, renski rizling, 
t raminec, in laški rizling pa po 17. 
oktobru . 

Vse ostalo pa tudi za o rmoško 
občino velja enako kot za ptujsko. 
O tem govori prispevek na strani 5. 

N. K. 

S planinci v Dražgoše 
in na Lubnik 

Živahni poletni dejavnosti 
ptujskih planincev se je preteklo 
nedeljo pridružila še skupina 45 
planink in planincev s svojim izle
tom na Škofjeloško območje. 

Pri postanek je veljal ogledu 
slikovitega srednjeveškega mestne
ga jedra ?>kofje Loke, mesta, ki je 
štiri leta za Ptujem slavilo svojo 
UKKMetnico obstoja. 

Iz Škofje Loke nas je pot vodila 
po lepi Selški dolini do ?xleznikov, 
kjer so že v 14. stoletju talili rudo , 
izkoriščali vodno moč in oglje pri 
kovanju žebljev. Na te čase spo
minja ogranjen plavž, fu/ inarske 
hiš in svojstvena muzejsta zbirka z 
nazornim premičnim prikazom 
nekdanjih dejavnosti, obogatena še 
s čipkarskimi, sodarskimi, žagars
kimi izdelki, staro gasilsko opremo 
in spominsko sobo profesorja 
Koblarja. 

Naslednji postanek je bil v 
Dražgošah, pod robom Jelovece. 
Na veličastnem spomeniku padlim 
borcem in žrtvam, s katerega se 
nam je nudil lep pogled na Škof
jeloška pogorja, nam je domačin, 
ki je kot 15-letni deček srečno pre
živel vso s t rahoto dražgoške bitke 
ob novem letu 1942, živo opisal 
j unaško borbo Cankarjevega bata
ljona in grozodejstva Nemcev. 
Slednji so po umiku partiz^anov 
moške vaščane postrelili, ženske in 
o t roke izselili, hiše požgaH, kar j e -
ostalo pa še minirali. 

Dopoldanskim ogledom je sledil 
planinski del izleta. P o strmi skal
nati poti smo se podali na 1027 m 
visoki Lubnik, kjer smo pred 
planinskim d o m o m o b toplem son
cu uživali lepote širšnega razgleda. 

Na povratku še postanek ob 
Zbiljskem jezeru, zatem pa, kl jub 
utrujenosti , s petjem naših lepih 
pesmi nazaj v starodavni P tu j . 

Dobro uspeli izlet je pripravil in 
vodil Lipe Izlakar. Bilo je to nje
govo petdeseto vodstvo planinskih 
izletov. V znak hvaležnosti smo 

mu jb tem jubileju , ,planinski 
potepuhi iz Ptuja"pokloni l i spo
minski a lbum, darilo pa smo dali 
tudi Hermini Misotič za njeno delo 

pri sprejemanju prijav za izletj 
Obema še enkrat hvala. 

Besedilo in posnetelc 
Rudi Rakujj 

Ptujski planinci na kostnici dražgoških žrtev 

„V imenu staršev in otrok vprašujem'' 
ODGOVOR NA PISMa 

v imenu staršev in otrok pisec 
postavlja pod vprašaj upravičenost 
ravnanja zdravstvene službe, ki za
radi , ,birokratskih ov i r" pri 
odobravanju bolniškega staleža 
staršem otrok, zdravih klicenoscev 
salmonel, rajši le-te pušča v zdra
vem kolektivu (otroškem vrtcu) in s 
tem ogroža še ostale. 

Zal nam je , da so na roditeljskem 
sestanku prisotni starši napačno ra
zumeli ukrepe zdravstvene službe, 
saj so ti le posledica novih spoznanj 
v epidemiologiji ter so torej 
karantenski ukrepi pri zdravih 
klicenoscih salmonel nesmiselni in 
s t rokovno neupravičeni. Izjema so 
le zaposleni v živilski stroki. 

Da navedem osnovne razloge: 
— Salmoneloza (znanih preko 

2.000 povzročiteljev) je zoonoza, 
torej bolezen živali in ljudi in se 
najpogosteje prenaša s h rano . Ob 
intenzivni proizvodnji vnašamo z 

obogatenimi krmili, ki so cesto 
okužena s salmonelami, bakterije 
med živino in perutnino. Čeprav 
izvajamo poostreno veterinarsko in 
zdravstveno kontrolo celotne 
prehrambene verige od proizvajal
ca prek t ransporta , trgovine, obra
tov družbene prehrane, šolskih 
kuhinj in kuhinj vzgojno varstve
nih ustanov, le ne moremo pre
prečiti občasnih pojavov zastrupi
tev s h rano . 

— Za bakterije iz grupe Salmo
nel je značilno, da povzročajo težje 
klinične slike le v primeru, če so 
vnesene v organizem v dovolj veli
kem številu. Ustreza toplotna ob
delava okuženega živila j ih sicer 
uniči, klicenosec, ki rokuje s h rano , 
je ob neustreznem izvajanju osebne 

higiene ponovno kontaminira . Ce 
tako okuženo h rano pust imo stati 
ob primerni temperatur i nekaj ur , 
so pogoji za epidemijo ustvarjeni. 

— Nedvomno je možen prenos 
tudi s kon tak tom, vendar v tem 
primeru beležimo praviloma le laž
je klinične slike ali brezsimptomne 
klicenosce. Ker izloča bolnik oz. 
klicenosec klice z blatom, je v 
urejenem urbanem okolju z ustrez
no vodopreskrbo in kanalizacijo 
umivanje rok p o uporabi stranišča 
zadostna preventivna mera pred 
širjenjem bolezni. 

— Ker klicenosci nimajo težav, 
živijo nepoznani med nami v druži
ni, v šoli, vzgojno varstveni ustano
vi ali so celo zaposleni v živilski 

stroki. Ker bakteriološki pregled 
blata ni 100 % zanesljiv in dobimc 
negativne izvide tudi pri izločeval-
cih klic, z izločitvijo nekaj o t rok , ki 
smo jih slučajno odkrili, ustvarja
mo le lažno varnost in popuščanje 
pri izvajanju najosnovnejših 
higienskih načel. 

— Nedvomno prevzema zdrav
stvena služba in vzgojno varstveni 
kader s tako odločitvijo večj« 
obveznosti in bi morali biti tako 
deležni pohvale, ne pa kritik in pri
pomb . 

Glede bolniškega staleža le enž 
ugotovitev: 

Klicenoštvo lahko traja neka. 
mesecev, kar sigurno ni zanemar 
Ijiv podatek. 

P R E D S T O J N I K ODDELKA 
ZA E P I D E M I O L O G I J O iN 
H I G I E N O ZZV MARIBOR 

dr. Anton Zidanik 

ŠE ZADNJE »MOKRO" TODA PRIJETNO 
SPOZNANJE POLETJA 

SLOVENSKA BISTRICA 

Kopališki objekt v Slovenski Bistrici se uvršča med najlepše 
tovrstne objekte v severovzhodni Sloveniji 

Posnetek in besedilo: Viktor Horvat 

Prebivalci občinskega središča 
Slovenska Bistrica pa tudi številnih 
oddaljenih naselij so letošnje 
poletje pričakali zaskrbljeni kaj bo 
letos z mestnim kopališčem. P o 
pospešenih prizadevanjih koor
dinacijskega odbora pri občinski 
konferenci SZDL krajevne skup
nosti I M P O L in O O ZSMS Zgor
nja Bistrica so 12. julija bazen 
predali svojemu namenu. Vse d o 
uradnega zaključka letošnje ko
palne sezone, bilo je to v soboto 20. 
septembra, je kopališče delovalo 
nemoteno predvsem po zaslugi 
delovne organizacije I M P O L , 
krajevne skupnosti I M P O L ter 
mladinske organizacije O O ZSMS 
Zgornja Bistrica, ki so skupaj z 
upravnikom kopališča Rudijem 
Terško skrbeli za red in čistočo. 
Mladi so pobirali tudi vstopnino. 

O tem pa je p o m e m b n o poudari
ti, da -SO za uspešno poslovanje ko
pališča velik delež pripravili tudi 
zasebni obrtniki z območja mesta 
Slovenska Bistrica. Tako so 
pokazali , da so njihovi interesi tes
no povezani z interesi družbenega 
razvoja okolja v katerem živijo in 
ustvarjajo. 

Kljub ugotovitvam, da je poletni 

rekreacijski center občinskega 
središča za dejanske potrebe obča
nov vehko premajhen , je svoje 
poslanstvo opravil zelo uspešno. 

Kljub poznemu času otvoritve je ta 
objekt obiskalo blizu 10 tisoč 
kopalcev. Tudi s finančnim uspe
hom so zadovoljni, saj jim je uspe

lo zbrati toliko denarja, da b o d o ! 
njim krili tekoče stroške. Od zbra
ne vstopnine pa so 20 odstotkov 
dobili člani O O ZSMS Zgornja 
Bistrica. Se eno prijetno spoznanj« 
v času kopališke sezone velja 
omeniti . Prav v bistriškem polet
nem rekreacijskem centru sC 
zabeležili največjo disciplino 
obiskovalcev med vsemi podobnin" 
objekti na območju štajerske regi
je . 

Nedavno srečanje mladine, 
odgovornih za kopališče in pred
s t a v n i k o v n e k a t e r i h družbe
nopolitičnih organizacij občine Slo; 
venska Bistrica, krajevne skupnosti 
I M P O L in številnih zasebniti 
obrtnikov, je prineslo tudi veJ 
pomembnih zaključkov med kateri
mi so bili posebnega pomena 
spoznanje, da je ta objekt nujn^ 
potreben za organizirano rekreacij
sko življenje ne samo prebival^ 
mesta Slovenska Bistrica, temveč 
tudi širšemu občinskemu prostorU' 
da je po t rebno stanje kopališ<^ 
vzdrževati tudi v času izven sezon«' 
bazen potrebuje stalnega gospodar
ja , pogrešajo pa delež turističnega 
društva v smislu večjega prikaz^ 
tega objekta v turistični ponudb' 
mesta. 
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JUTRI OB 18. URI DČRBIV PTU Jtt 

PP Drava-Šmartno 
Namesto v soboto bo prvenstveno srečanje št-sicga kola tekmovanja v 

Mvenski rokometni ligi med Smartnmi in ptujsko Dravo že jutri zvečer. 
Lnierili se bosta prvo in drugouvrščena ekipa, zato lahko pričakuiemo 
^^alitetno srečanje. 1. k. 

SNL VZHOD: STEKLAR - PTUJ 0:2 (0:1) 

Šesta zaporedna zmaga 
ptujske selekcije 

j Nogometaši enotne članske nogometne selekcije ptujske občine so v 
I nedeljo na gostovanju v Rogaški Slatini dosegli novo zmago in tako še 
naprej vodijo na prvenstveni lestvici vzhodne območne republiške lige s 
irenii točkami prednosti pred Elkrojem iz Mozirja. Zmaga proti Steklarju 
je zaslužena, oba zadetka pa j e dosegel Vinkler, ki se p o n o v n o vrača med 

[najboljše strelce. 1. k. 

V NEDELJO V PTUJU 

PTUJ-ELKROJ 
P o dolgem času se nam na stadionu Drave v Ptuiu obeta kvalitetno 

nogometno srečanje. V nedeljo popoldan se bosta namreč pomerili dve 
irenutno najboljši enajsterici območne slovenske lige. To je hkrati 
prilo/nost da se selekcija Ptuja m o č n a odlepi od zasledovalcev (n se tako 
še bolj približa uresničitvi cilja — uvrstitvi v eno tno republiško ligo. 1. k. 

Najboljši jugoslovanski 
smučarji v Ptuju 

Ljubitelji smučanja — predvsem alpskega — se že vesele obiska 
jugoslovanske smučarske A reprezentance. Obisk, ki ga organizirajo smu
čarska sekcija pri Klubu mladih, šolsko špor tno društvo CSUI T O Z D gim
nazija Dušan Kveder in naše špor tno uredniš tvo, bo 10. ok tobra . Repre
zentanca bo prišla v Ptuj ob 12.30 — najprej b o d o smučarji obiskali poslo
vni center ptujske Perutnine — ob 13.30 pa si bodo ogledali oddelek šport
ne opreme v Blagovnici M I P in v prodajalni Peko . Tam b o d o delili tudi av-
tograme in sicer le na za to priložnost posebej natisnjene kartice, ki j ih je 
moč dobiti v vseh osnovnih šolah in v Centru srednjega usmerjenega izo
braževanja. 

Ob 14.30 bo v avli srednješolskega centra pogovor z reprezenlanti , na 
katerega vabijo organizatorji vse ljubitelje smučanja. Ker je čas obiska 
omejen prosijo, da pripravite vprašanja , l ahko pa jih pošljete tudi našemu 
Športnemu uredništvu na naslov Radio — Tednik Ptu j , Vošnjakova 5, 
Ptuj. N . D. 

S R L - Č L A N I C E : I Z O L A - P P D R A V A 17:18(10:11: 

Razburljivo srečanje 
Izola, igrisCc 1 V D Part izan, gledalcev 150, sodnika Jovanovič in 

Puntar ič (Ljubljana); 
Izola: Samardji ja , Omerzel 3, Budal 8, Jurinčič, Radojkovič 2, Tuljak, 

Kovačič, Kaligarič, Mihelič 3, Bizjak 1, Barbarič, Pajovič; 
P P Drava: Farič, Vršič, Cerne 7, Ivančič 1, Kelenc 2, Vičar 1, Galun , 

Mumlck 4, Kmetec 3, Sipek, Sitsenfraj; 
Igralke rokometne ekipe P P Drava so v soboto na gostovanju dosegle 

lepo in p o m e m b n o zmago. V derbiju slovenske rokometne Hge so po
kazale, da so opravičeno med najresnejšimi kandidati za zmagovalca lige 
in poviatek v drugoliga.ško konkurenco. Vendar do tega cilja je še daleč, 
pred njimi so še številna srečanja. 

Srečanje v Izoli je bilo izenačeno, v prvem so si domače , v drugem 
polčasu pa Ptujčanke priigrale tri zadetke prednosti , kar pa še ni bilo do
volj za zanesljivo zmago. §e zlasti, ker za Izolo brani t i enu tno najboljša 
slovenska vratarka Samardjija, ki je to potrdila tudi na tem srečanju. 
Kljub temu pa so Ptujčanke z vehko borbenost jo in željo za uspehom 
uspele in tako dosegle peto zaporedno zmago. 

Na prvenstveni lestvicije P P Drava sicer v vodstvu, vendar ji sledita 
ekipi, ki še tudi nista doživeli poraza. To sta Šmartno na drugem in 
Mlinotest iz Ajdovščine na tretjem mestu. V prihodnjih kolih bo verjetno 
že prišlo do odločitve o jesenskem zmagovalcu. 1 • kotar 

VISOK PORAZ MLADINK 
Mladinska ekipa RK Drava je v soboto gostovala v Velenju in sre

čanje z domačo ekipo izgubila z rezultatom 14:3. Nastopile so: Perko, 
Indjič, Gomilšek, Rimele, Vičar, Teodorovič , Domiter in Preac. Od te 
ekipe lahko, seveda z zavzetim delom, boljše rezultate pričakujemo v 
spomladanskem delu. 1- k. 

Zaključek delavskih športnih iger 
zaseženo 1979/80 

V ponedeljek 29. septembra je bila v delavskem domu Franc Kramber-
ger v Ptuju slovesnost ob zaključku delavskih športnih iger občine Ptuj za 
sezono 1979—80. Udeležba na letošnjih tekmovanjih je bila zelo različna 
— odvisna od panog, ki so bile na programu, seveda pa tudi od organi
zacije. 

V pretekli sezoni so delavci tekmovali v 10 športnih panogah, od tega 9 
v moški in 4 v ženski konkurenci . V moški konkurenci je nastopilo 90 
ekip s 533 tekmovalci, v ženski konkurenci pa je nastopilo 21 ekip s 102 
tekmovalcema. Skupno se je torej med seboj pomeri lo 111 ekip s 635 
tekmovalci iz 29 delovnih organizacij ali T O Z D . 

Podatek je dovolj zgovoren in kaže na razmeroma sk romno udeležbo 
na tekmovanjih v DSl. Tokra t so ta potekala v 9 športnih disciplinah in 
sicer v p ikadu, streljanju, kegljanju, minigolfu, plavanju, malem nogo
metu, šahu, namiznem tenisu in rokometu . 

Med ekipami so se v skupnem vrstnem redu tokrat najbolje izkazali v 
Perutnini , pred ptujskim Agisom in T G A Kidričevo. Več o rezultatih v 
posameznih disciplinah pa bomo poročali v prihodnji .številki T E D N I K A . 

^ - O M 

Telesna kultura v občini Slovenska Bistrica 
Na območju občine je v različne 

oblike špor ta in rekreativne dejav
nosti vključeno prek 3000 občanov 
od tega prek 300 predšolskih 
otrok. V 11 šolskih športnih 
društvih je vključeno kar 90 
odstotkov šoloobveznih o t rok. O b 
tem pa ugotavljajo, da mladi , ko 
zapustijo osnovno šolo, le v malem 
številu najdejo nadaljno pot v 
aktivnem vključevanju v športna 
društva. 

Pomembno je spoznanje, da se v 
športne aktivnosti vključujejo 
delavci in drugi občani , saj v šestih 
športnih panogah v okviru občin
skih sindikalnih iger tekmuje kar 
blizu 60 ekip ali skupno blizu 3000 
občanov. 

Še vedno pa je nezadovoljivo 
stanje na področju vrhunskega 

J u d o j e že vrsto let šport š t . 1 v občini Slovenska Bistrica. Iz JK IMPOL 
Lehajajo tudi številni državni pa tudi (mladinski) evropski prvaki. 

športa. V bistiški občini sem šte
jejo j udo , nogomet , rokomet , 
košarko, odbojko in atletiko. 
Medtem ko v ostalih Športnih 
panog h potekajo aktivnosti v 
okviru možnosti , v košarki in atle
tiki vlada m.rtvilo. 

Med osnovnimi vzroki, da špor
tne aktivnosti, še posebno velja to 
za vrhunske športe, nikakor ne 
morejo zaživeti v večji meri, velja 
omeniti pomanjkanje potrebnih 
finančnih sredstev in potrebnega 
števila .strokovnih in vodstvenih 
kadrov. 

V občini tudi ugotavljajo, da se 
v razne športne dejavnosti premalo 
vključujejo tudi ženske. 

Besedilo in posnetek: 
Viktor Horva t 

T V D P A R T I Z A N P T U J 

Pričetek rekreacijske 
vadbe 

Ptujsko druš tvo Part izan že nekaj let zapored organizira rekreacijsko 
vadbo za cicibane, pionirke in rMonirje ter za članice Kljub pomanjkanju 
prostorov in ustrezno usposobljenih vaditeljev so ludi k.'tos pripravili urnik 
vadbe. Opozarja jo , da se bo vadba v Osnovni šoli Franc Osojnik p h č d a še
le po 15. ok tobru , v ostalih šolah pa že prihodnji teden. 

Cicibani imajo na voljo telovadnico v osnovni šoh dr. Ljudevita Pivke 
vsak petek od 16. do 18. ure. Vadba m eno skupino traja eno uro, vabijo 
pa cicibane od 4. leta dalje, predvsem tiste, ki niso vključeni v vzgojnovar-
stveni zavod. Seveda se lahko udeležijo vadbe tudi CKibani iz vrtca — niko
gar ne bodo odklonili . 

Pionirke bodo vadile v osnovni šoli Franc Osojnik vsak ponedeljek od 
16.30 do 18. ure, v osnovni šoli Tone Znidar ič vsak petek od 16.30 d o 18.00 
ure in v osnovni šoli Olga Meglic vsak petek od 14.30 do 16.00 ure. 

Pionirji imajo na voljo le telovadnico v osnovni šoli Franc Osojnik 
vsak petek od 16.30 do 18.00 ure. 

Vadba za članice se bo pričela 6. oktobra ob 17. uri — na trim stezi v 
Ljudskem vrtu. Zbirališče je pred osnovno šolo Franc Osojnik. N. D. 

Športna tekmovanja 
ob prazniku KS Ormož 

T e k m o v a n j a v streljanju z z r a č n o p u š k o s e j e udelež i lo 35 strelcev. 
Najboljši so bili strelci iz Sredi.šča. P rvo m e s t o so osvojili /. 810 krogi , 
strelska ek ipa » Kov ina r« iz O r m o ž a j e s 793 krogi osvoji la d r u g o mes to , 
tretji pa so bi l i^trelci iz Mik lavža s 770 krogi . 

V m a l e m n o g o m e t u j e p rvo m e s t o osvoj i lo m o š t v o Slovin J e r u z a l e m 
O r m o ž , sicer pa v t em t ekmovan ju k o n k u r e n c a ni b i la p r e h u d a , saj sta 
nastopi l i le dve moštvi . 

V tur i s t ičnem avto rallyju so bili najhi trejš i , n a j s p r e t n e j š i , . . . v o 
zniki: 1. Alb in Pr imož ič iz Ptuja, 2. Jože Sor šak iz K id r i čevega , 3. B r a n k o 
Puklavec s H a r d e k a . 

T e k m o v a l o j e 21 posadk . 
V strel janju so se pomer i l i tud i lovci . Na jbo l j m i m o roko j e ime l 

D u š a n Cve tko iz Trgovišča L D Vel ika N e d e l j a . S o d e l o v a l o j e 24 lovcev. 
N a področ ju K S O r m o ž so se tud i r a d i o a m a t e r j i pomer i l i v svojih 

d isc ipl inah. Z m a g o v a l e c tega t e k m o v a n j a j e bil Ivan Lazar, d r u g o m e s t o 
j e osvojil Jože K-osi, V e r a Lazar p a j e bila tretja. Fi M 

S R L - V Z H O D R K J O Ž E KERENCIČ^ 
R K T U S II 40:I9 (20:9) O 

VISOKA ZMAGA 
v soboto 27. septembra, igrišče v Ormožu gledalcev 50. RK , , Jože 

Kerenčič": Debeljak, Žemljic 4 Kočevar 1, Heba r 8, Polak 12, Erhatič 1, 
.Maučič 7, HanžeUč 3 Jaki . 

RK T U S II : Vinšek, Pavlic 8, Brodar 2, PopiC 5, Kačnik 1, MiklaSič 
2, Tomažič , Ažnik, Verdnik 1, Kosi in čas. 

V prvenstveni tekmi 2. Slovenske rokometne lige so gostje iz Vuzeni-
ce doživeli malo katastrofo. Igralci domačega moštva so s hitrimi in 
efektnimi napadi dosegli visok rezultat , prav t ako prepričljivi p a so bili 
pred svojim golom. Sicer pa so domači igralci že v prvih minutah igre 
pokazali , da se boljša ekipa. •' Fi M 

V okviru praznovanja prireja lovska družina veliko meddružin-
sko tekmovanje v streljanju na glinaste golobe v sklopu praznova
nja praznika krajevne skupnosti Juršinci , v soboto dne 4. ok tobra 
od 13. ure dalje in v nedeljo 5. ok tobra 1980 od 8. ure . 
Tekmovanje bo v vseh veščinah. Najboljšemu strelcu bo podeljen 
pokal krajevne skupnosti Juršinci . 

D e l a v s k i s v e t i 
KMETIJSKI K O M B I N A T P T U J 
TOZD K m e t i j s t v o D r a v s k o p o l j e " K i d r i č e v o , 
TOZD K m e t i j s t v o , , P t u j s k o p o l j e " D o m a v a , 
TOZD S a d j a r s t v o O s o j n i k " Ptuj — Š t u k i in 
TOZD V i n o g r a d n i š t v o H a l o z e " P o d l e h n i k 
razp i su je jo 

dela o z i r o m a n a l o g e ind iv idua ln ih p č s l o v o d n i h o r g a n o v T O Z D 
za d o b r o štirih let in t o : 

1. DIREKTORJA TOZD K M E T I J S T V O „ D R A V S K O P O 
LJE" KIDRIČEVO 

2 . DIREKTORJA TOZD K M E T I J S T V O » P T U J S K O P O 
LJE" D O R N A V A 

3 . DIREKTORJA TOZD S A D J A R S T V O „ O S O J N i K " 
P T U J - ŠTUKI 

4. DIREKTORJA T O Z D V I N O G R A D N I Š T V O „ H A L O Z E " 
PODLEHNIK 

K a n d i d a t i za ind iv idua lne p o s l o v o d n e o r g a n e T O Z D od 1 . d o 
4. m o r a j o p o l e g p o g o j e v , ki jih d o l o č a z a k o n , i zpo ln jevat i 
še nas ledn je p o g o j e : 
~ da i m a j o višjo ali s redn jo i zobrazbo a g r o n o m s k e smer i in 

n a j m a n j 5 let (višja) o z i r o m a 8 let (srednja šola) us t rezn ih 
de lovn ih i zkušen j ; 

— da i m a j o m o r a l n o pol i t ične k v a l i t e t e , ki se o d r a ž a j o zlast i 
v o d n o s u d o s a m o u p r a v n e d r u ž b e n e u r e d i t v e , d o s a m o 
uprav l jan ja in d o d r u ž b e n o p o l i t i č n i h organ izac i j te r v 
o d g o v o r n o s t i pri g o s p o d a r j e n j u z d r u ž b e n i m i s redstv i . 

Kand ida t i naj v lož i jo p i s m e n e pr i jave , ki m o r a j o v s e b o v a t i 
ro jstne p o d a t k e , p o d a t k e o i z o b r a z b i , d o s e d a n j i h z a p o s l i t v a h , 
d e l o v n i h i zkušn jah in u s p e h i h pri de lu na e n e g a i z m e d n a 
slednj ih n a s l o v o v : Kmet i jsk i k o m b i n a t P t u j , T O Z D K m e t i j s t v o 
, , D r a v s k o p o l j e " K i d r i č e v o , Kmet i jsk i k o m b i n a t P t u j , T O Z D 
K m e t i j s t v o , , P t u j s k o p o l j e " D o r n a v a , Kmet i j sk i k o m b i n a t P t u j , 
T O Z D S a d j a r s t v o , , O s o j n i k " P tu j - Š t u k i , Kmet i j sk i k o m b i 
na t P t u j , T O Z D V i n o g r a d n i š t v o , , H a l o z e " P o d l e h n i k . 
Rok z a ' p r i j a v o je 15 dni p o objav i razp isa . 

K O M U N A L N O P O D J E T J E P T U J . n . s o l . o . 
TOZD K O M U N A L N I SERVISI IN V R T N A R S T V O 
P T U J , Ž n i d a r i č e v o n a b r e ž j e 3 
objavl ja 
oprav i la in n a l o g e 

~ MATERIALNI K N J I G O V O D J A IN O P R A V L J A N J E 
RAZNIH A D M I N I S T R A T I V N I H DEL 

P o g o j : s rednja e k o n o m s k a šola z d v e m i leti p r a k s e ; 
n e p o p o l n a srednja šola s p e t i m i leti p r a k s e . 

Zapos l i t ev je za n e d o l o č e n č a s . P i s m e n e v l o g e z dokaz i l i 
o i zpo ln jevan ju p o g o j e v s p r e j e m a k a d r o v s k a s lužba pod je t j a 
15 dn i p o o b j a v i . 
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DOBITNIKI DRŽAVNIH 
ODLIKOVANJ 

Letošnji dobitniki državnih odlikovanj predsedstva SFRJ, skupaj s predsednikom SO Ptuj dr. Cvetom Doplihar-
jem in Francem Zadravcem.Manjka le Hazir Turtuli, ki se slovesnosti ni mogel udeležiti. (foto: M. Ozmec) 

V sredo 24. septembra popoldne je bila v skupščin
ski dvorani ptujskega Magistrata skromna slovesnost, 
na kateri sta dr. Cveto Doplihar predsednik SO Ptuj 
in Franc Zadravec predsednik komisije za odlikova
nja pri SO Ptuj izročila 19 zaslužnim občanom ptuj
ske občine odlikovanja predsedstva SFRJ , po ukazu 
št. 45 z dne 1. avgusta 1980. 

Z Redom dela z zlatim vencem so odlikovani: Franc 
Donaj in Magda Lešnik iz krajevne skupnosti Jože 
Potrč v Ptuju, Danilo Masten iz občinskega sveta 
Zveze sindikatov Ptuj ter Rudolf Novak iz KS Olge 
Meglic P tu j . 

Z Redom republike z bronastim vencem sta odliko
vana Franc Skrt in Hazir Turtuli iz KS Jože Potrč . 

Z Redom zaslug za narod s srebrno zvezdo so odli
kovani: Milan Ivezič, Štefan Vetrič iz KS Bratje Reš 
Ptuj , Franc Obran iz KS Gorišnica, Franci Golob iz 
KS Jože Potrč P tu j , Karel Rajniš iz Temeljnega ja-^ 
vnega tožilstva Maribor — enote v Ptuju, Ignac Re-
bernak KS Bratje Reš Ptuj in Franc Rojko KS Graje
na. 

Z Medaljo zaslug za narod je odlikovan Jože Kosec 
iz KS Kidričevo. 

Dr. Cveto Doplihar je vsem odlikovancem iskreno 
čestital in j im v imenu družbenoplitičnih organizacij 
in SO Ptuj zaželel še v naprej p lodno delo in udej-
stvovanje v družbenem in javnem življenju. 

— O M . 

ZAKLJUČNA SEJA SKUPŠČINE MDA 
SLOVENSKE GORICE 80 

v skupščinski dvorani Magistrata 
v Ptuju se je v ponedeljek 29. 
septembra sestala na zaključni seji 
skupščine republiške mladinske 
delovne akcije Slovenske gorice 80. 

V uvodnem delu je Tone I on-
čarič, namestnik komandanta leto
šnje akcije za naselje, podal poro
čilo o delu mladinskih delovnih 
brigad, ki so prišle letos iz 12 ob
činskih konferenc ZSMS in iz 
nekaterih pobratenih mest drugih 
republik. Na akciji je v štirih 
izmenah od 1. junija do 31. avgu
sta sodelovalo 492 brigadirjev. 
Njihov drugi dom v prostorih stare 
prenovljene osnovne šole v Dorna-
vi je bil vedno urejen. Izkazali pa 
so se tudi na delovišču, saj so v 58 

delovnih dneh opravili 32.399 
efektivnih delovnih ur, izkopah 
10.760 kubičnih metrov zemlje tre
tje kategorije, kar predstavlja 
izkop zemlje v skupni dolžini 6.100 
m. Skupna vrednost opravljenega 
dela na letošnji akciji je ovredno
tena na 4.496.480.— din, razen te
ga pa so sodelovali brigadirji še na 
šestih udarniških akcijah na manj 
razvitem območju, kar predstavlja 
vrednost 412.500.— din. Skupni 
učinek vseh brigad na letošnji 
akciji je bil 134 odstoten. 

Tako kot na delovišču pa so bili 
brigadirji uspešni tudi na področju 
interesnih dejavnosti. Redno so iz
dajali stenčase, biltene in razne 
druge zanimivosti. Redno so obi
skovali tečaje, mladinsko politično 
šolo Edvarda Kardelja in razne 
krožke. Vso njihovo delo na po
dročju interesnih dejavnosti jc 
bilo ocenjeno kot zelo uspešno. 

Tudi Tone Bezgovšek, član repu
bliške konference 7^\^^ i*" n o v p -

dal, da ocenjujejo letošnje akcije v 
naši republiki zelo uspešno, še po. 
sebej so se izkazali brigadirji M D ^ 
Slovenske gorice 80. Ta akcija j{ 
letos presegla vsa pričakovanja, 
l a k o po številu sodelujočih briga, 
dirjev kot po vrednosti opra-
vljenega dela in področju intenzi
vnih interesnih dejavnosti. Ferdo 
Vajngerl, predsednik skupščine 
MDA SG 80 se je ob koncu 
zahvalil vodstvu letošnje akcije za 
njihov trud in tesno sodelovanje, 
zahvalil pa se je tudi vsem doma
činom, mladim in vsem tistim, ki 
so kakorkoli pripomogli , da jc le
tošnja akcija zares lepo uspela. 
Posebej so se izkazale tudi samo
upravne interesne skupnosti , ki so 
s svojimi kulturnimi, športnimi 
aktivnostmi pripomogle k pestrej
šemu življenju, novost na leto
šnji akciji pa je bila specializirana 
brigada rdečega križa, ki je svojo 
vlogo odigrala bolje kot je bilo 
pričakovati . .Ojvi 

HALOŠKA 
TRGATEV 

T O / D Gostinstvo Haloški Biser 
Ptuj je pripravila za to nedeljo 5. 
oktobra na Grajski restavraciji za
nimivo turistično zabavno priredi
tev Haloška trgatev. V programu 
bodo sodelovali haloški , ,berači" , 
ki bodo upr.zorili stare šege in obi
čaje ob trganju grozdja, med dru
gim bodo izbirali tudi najboljšega 
virta, gospodarja. 

Naj vas opozorim na odlično 
kmečko jiižno z mesom iz tiinke, 
pečenim prolekom, drobčevo žu-
po , pečeno kuro, šalato in domačo 
gibanco. Ob sprejemu pa, kot je 
običaj na vsaki trgatvi, za vsakega 
obiskovalca žganjica in domač 
kmečki kruh. P o sami prireditvi, 
ki se bo pričela ob 16. uri, bo razi
grane goste zabaval ansambel 
Toneta Kmetca. Naj dodamo da 
bo treba za vse te dobrote odšteti 
le 230.- din, vsak gost pa bo prejel 
še darilo — lončeno kupico iz ka
tere bo lahko tudi pil. 

—OM 

VELIKA V A J A CZ V PERUTNINI 
Ravno leto dni je minilo, odkar smo obširno 

poročali o akciji , ,N lC NAS N/ . SME P R E 
S E N E T I T I " . Takra t smo tudi _ precejšnjim 
pouda rkom govorili, da to ne sme biti samo 
akcija, marveč osrednja vaja v okviru nenehnih 
priprav na splošni ljudski odpor in družbeno 
samozašči to. 

Večina delovnih ljudi in občanov se tega 
zaveda, zato v mnogih organizacijah zdru
ženega dela in krajevnih skupnostih izvajajo 
različne akcije. Med tistimi, ki se te pomembne 
družbene naloge še posebej zavedajo, so tudi 
delavci ptujske Perutnine. P o lanski akciji 
N N N P 79 so izpopolnili vse enote civilne zaščite 
za kaiae menijo, da bi v slučaju izrednega 

.stanja ali vojne nevarnosti bile potrebne. Skozi 
razne oblike izobraževanja so vse pr ipadnike 
enot poučili o nalogah in jih tudi prakt ično 
usposobili za delo. Seveda so jih tudi p r imerno 
opremili. 

Svojo pripravljenost pa so perutninarji želeli 
preizkusiti še v praksi, zato se je koordinacijski 
štab teh enot odločil za veliko vajo vseh or
ganiziranih enot v Perutnini . Vaja je bila izve
dena minulo soboto na objektih tovarne krmil, 
servisnih delavnic in valilnice. 

Poveljnik koordinacijskega štaba enot CZ pri 
Perutnini je prejel obvestilo občinskega štaba, 

da je sovražnik prestopil naše meje, zato je pri
čakovati bombne napade na pomembnejše 
objekte v naši občini. Verjetno bo poskušal 
onesposobiti tudi nekatere perutninske objekte. 

P o prejemu tega obvestila je poveljnik koor
dinacijskega štaba CZ takoj mobiliziral vse tri 
štabe in prek njih vse enote CZ v Perutnini . 
Enote so že bile v pripravnem stanju, ko so v 
soboto ob 9-h , ,sovražna letala n a p a d l a " 
tovarno krmil in valilnico. Poleg tovarne krmil 
so ,,precej poruš i la" tudi servisne delavnice. 

Stab je torej takoj usmeril vse enote v akcijo 
na prizadete objekte. P o hitri oceni so člani 
štaba ugotovili , da bodo posledice rušilnega 
napada verjetno uspeli odpraviti z lastnimi^ 

enotami le ,,obsežnih in močnih p o ž a r o v " ne 
bodo uspeli zadušiti z lastno gasilsko-tehnično 
enoto. Za to so zaprosili za pomoč še gasilska 
društva Ptuj , Hajdina in Turnišče, ki so se 
pozivu takoj odzvala. Medtem je enota za RBK 
zaščito že opravila svoje delo in poročala, da 
,,sovražnik ni uporabil RBK bojnih sredstev," 
tako so lahko šle vse enote v akcijo. 

Vaja je potekala hitro vendar umirjeno, saj je 
večina pripadnikov enot sodelovala že na 
mnogih vajah v različnih sestavah in z razli
čnimi predpostavkami. Vajo so predstavniki 

občinskega štaba za CZ tudi sproti komentirali 
za gledalce, katerih pa ni bilo toliko kot bi 
pričakovali. 

Po končani vaji je analizo in oceno uspe
šnosti podal poveljnik Občinskega š taba za CZ 
Feliks BAGAR, ki je že v uvodu povdaril , da so 
delavci Perutnine že nekajkrat pokazali svojo 
akcijsko pripravljenost in usposobljenost za 
delo v izrednih razmerah. Za to je bila ta zelo 
uspela vaja le ponovna potrditev že znanega in 
dokaz, da ta kolektiv nenehno skrbi za 
izpopolnjevanje in izobraževanje svojih enot. 
Seveda pa zavestno namenjajo za opremeljenost 
svojih enot CZ tudi znatna sredstva. 

O b tem pa je potrebno poudarit i še to , da je v 
vaji sodelovalo kar 179 udeležencev, od tega 
158 pripadnikov enot iz Perutnine. Ce k temu 
dodamo, da je v vse enote te delovne 
organizacije vključenih 165 delavcev lahko 
zaključimo, da se jih je udeležilo kar 96 "/o in 
to v lepi sončni dela prosti soboti, potem lahko 
rečemo, da je ta kolektiv še enkrat , kot že 
tolikokrat poprej , izpričal svojo visoko mora lno 
in politično zavest ter akcijsko pripravljenost v 
vsakem trenutku v vseh razmerah braniti 
pridobitve naše samoupravne socialistične 
družbe. L.-C. 

Gašenje požara s sodobnimi sredstvi (foto L. C.) Zbor po končani in uspešni vaji (foto L. C.) 

RODILE SO: 

Stanislava Vindiš, Janežovski 
vrh 21 — dečka; Marija Plohi , 
Ormoška 21 /a — Borisa; Marija 
Beranič, Zupečja' vas 4 — Saško; 
Katica Sibila, Pobrežje 45 — Ale
ša; Ana Zavec, Gradišča 15 — 
Renato; Marija Vučina, Trnovci 
17 — dečka; Irena Petek, Dornava 
71/a — Borisa; Angela Lukič, 
Kvedrova 1 — Svetlano; Zdenka 
Nikolič, Dravska 4, Ormož — Na
talijo; Zdenka Kodrič, Preša 30/a 
— deklico; Emilija Kosi, Zerovinci 
25 — dečka; Elizabeta Marinič, 
Dolena 8/a — dečka; Ida Slana, 
Nova vas pri Markovcih 41 — 
dečka; Marija Pulko, Gajzerjeva 
18 — Polonco; Ana Sinko, Har-
dek n. h. — Vasja; Ana Vrabl, 
Pddvinci 23 — Katjo; Ana Gril, 
Kajuhova 5 — Jerneje; Cilka Stu-
hec, Runeč 20 — dečka; Marija 
Matjašič, Juršinci 61 — dekli
co; Ida Zirovnik, Prešernova 18 

Dar inko; Marija Gorjup, 
Bresnica 67 — Ireno; Nada Ser-
binek, Zlatoličje 112 — Aleša; 
Silva Rizman-Zajc, Salovci 12 — 
deklico; Nada Breznik, Partizan
ska 9, Lenart — dečka; Jožica 
Zelenko Zabjak 30 /a — Jolando; 
Helena Dovečar, Strjanci 6 — 
Alenko. 

P O R O K E 

Zvonko Korez, Kidričevo 7 in 
Marjanca Mlakar, Sovenja vas 
37; Mirko Horvat , Bukovci 56 in 
Roza Vajda, Bukovci 70; Vladb 
Zgeč, Dornava l / a in Marica 
Simonič, Dornava l / a ; Franc Ko
zel, Zakl 37 /a in Silva Meznarič, 

Gomilškova 13; Stanislav Požgan, 
Gerečja vas 2 / a in Angela Petro
vič, Hajdoše ^5; Maks Dolenc, 
Podlože 80 in Marjana Tacinger, 
Medvece 15; Marjan Sibila, Tr
žeč 6 in Nada Drevenšek; 
Podlehnik 75; Zdravko Jurič, Ul. 
B. Kraigherja 31 in Milica 
Himelrajh, Ul. B. Kraigherja 31; 
Albert Skledar, Kočice 23 in 
Tereziia Korez, Liubljana, G. Ru
dnik I V / 1 3 ; Franc Goričan, Pon-
gepce- 12 in Marija Predikaka, 
MiHbVte 14; Stanislav Plohi, 
Kukava 46 in Cecilija Visenjak, 
Hlaponci 62; Anton Murko , 
Svetinci 30 in Cvetka Lešnik, Biš 
2; Dragutin Sestanj—Peric, Do-
nja Voča 243 in Hilda Notesberg, 
Muretinci 70; Mirko Friščič, 
Dubrava 2 in Erna Pravdič, Hra-
stovec l / a ; Črtomir Masten, 
Trubarjeva 8 in Zdenka Kozen-
burger, Mariborska 1. 

UMRLI SO: 

Marija Krajnc, Pobrežje 116, 
roj . 1901, umrla 22. septegjbra 
1980; Marija Vaupotič, Jablovec 
32, roj . 1924, umrla 23. septem
bra 1980; Konstancija Cimerman, 
Obrez 35, ro j . 1895, umrla 25. 
septembra 1980; Marija Rozman. 
Sturmovci 13, ro j . 1925, umrla 
28. septembra 1980; Miloš Pai-
dič, Apače 268, roj . 1911, umrl 
26. septembra 1980; Milan Ferk, 
Nova vas pri Ptuju 23, ro j . 1906, 
umrl 27. septembra 1980. 

TEDNIK 
izdaja z a v o d z a č a s o p i s n o m radij' 
s k o de javnos t R A D I O - T E D N l K 
6 2 2 5 0 R u j , V o š n j a k o v a 5, poštm 
predal 99 . U r e j a uredn išk i kolegi j , k' 
g a sestav l ja jo vsi novinar j i z a v o d a 
d i rek tor m glavni urednik 
F R A N C L A Č E N , o d g o v o r n i urednik 
F R A N C F I D E R S E K , tehničn i ure
dnik Š T E F A N P U Š N I K . Uredn iš tvo 
m up rava R a d i o - T e d n i k , telefofi 
(062) 771-261 m 771 -226 . Ce lo
letna n a r o č n i n a z n a š a 2 5 0 dinarjev, 
za tuj ino 3 5 0 dinar jev. Ž i r o raču^ 
S D K R U J 5 2 4 0 0 - 6 0 3 - 3 1 0 2 3 . Ti
ska C G P V e č e r Mar ibor . N a pod
lagi z a k o n a o o b d a v č e v a n j u p r o i j 
v o d o v in s to r i tev v p r o m e t u je T t ' 
D N I K u v r š č e n m e d p r o i z v o d e , 
ka te re s e ne p laču je temel jn i davek 
od p r o m e t a p r o i z v o d o v . 


